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kor megszűnt a böjti tilalom, ehettek, ihattak, 
vigadhattak, viszont semmilyen munkát nem 
volt szabad végezni.

December 26. - Karácsony másnapja,  
István napja
István az egyház első vértanúja, államala-

pító királyunk, Szent István névadó szentje. 
Egészség- és termésvarázsló napnak tartották 
karácsony másnapját. Ha jó idő volt, azt tar-
tották, jó lesz a termés. E napon is jártak még 
a betlehemesek, de az Istvánok - akikből akkoriban sok volt faluhelyen - egy-
máshoz is szívesen jártak ilyenkor köszöntgetni.

December 31.  - Szilveszter
Az év utolsó napja, melyet a világ számos or-
szágában megünnepelnek. A régi szilveszteri 
szokásokból a hangos, vidám évbúcsúztatás 
szokása maradt meg napjainkban. Nem is 
gondolunk ilyenkor arra, hogy milyen ősi szo-
kások emléke rejtőzik vidám trombitálásunk-
ban, vagy a petárdák hangos durranásában.

December az év tizenkettedik, 31 napos hónapja a Ger-
gely-naptárban. Neve a latin decem (tíz) szóból származik, 
utalva arra, hogy eredetileg ez volt a tizedik hónap, mi-
előtt a január és február hónapokat hozzáadták az évhez. 
A magyar népi kalendárium karácsony havának nevezi. A 
18. századi nyelvújítók szerint a december: Fagyláros.

Advent
Advent (várakozás) a keresztény kultúrkörben a kará-

csonyt megelőző negyedik vasárnaptól karácsonyig szá-
mított időszak. A kará-
csonyi ünnepkör advent 
első napjával kezdődik, és 
vízkeresztig, január 6-ig 
tart. Adventkor a 19–20. 
század óta szokás koszo-
rút készíteni. Az adventi 
koszorú általában fenyő-
ágból készül, melyet négy 
gyertyával díszítenek. A gyertyák színe katolikus körökben 
lila, kivéve a harmadik vasárnapra jutót, amely rózsaszín.  
A világító gyertyák számának növekedése szimbolizálja a nö-
vekvő fényt.

Minden adventi gyertya egy-egy fogalmat szimbolizál: a 
hitet, a reményt, a szeretetet és az örömöt. 

December 1. - Vörösmarty Mihály születésnapja
Vörösmarty Mihály 

költő, író, ügyvéd, a Ma-
gyar Tudományos Akadé-
mia és a Kisfaludy Társaság 
tagja, a magyar romantika 
egyik legnagyobb alakja. 
Pusztanyéken született 
1800. december 1-én, Pes-
ten halt meg 1855. novem-
ber 19-én. Mindenki által 
ismert lírai költeménye a Szózat, amelyet ma is himnuszként 
adnak elő. 1836-ban írta meg, zenéjét Egressy Béni szerezte. 
1843-ban a Pesti Hírlap 
a költeményt „a nemzet 
béke s hadi dalának” ne-
vezte.

December 6. - Mikulás
Régi jó szokásához hí-

ven a Mikulás idén is ezen 
a napon látogatja meg a 
gyerekeket. Édességet, 
csemegét hoz és megaján-
dékozza a jó gyerekeket, a rosszaknak pedig virgácsot ad. De 
rossz gyerekek nincsenek!

December 10. - Emberi jogok napja
Az emberi jogok minden embert születésüktől fogva 

egyenlően megilletnek. Olyan alapvető jogokat foglalnak 
magukba, mint az élethez vagy a szabadsághoz való jog, a 

vélemény és kifejezés szabadsága, a tör-
vény előtti egyenlőség, a kulturális életben 
való szabad részvétel joga, élelemhez, ne-
veléshez és munkához való jog. 
Az ENSZ Közgyűlése 1950-
ben jelölte ki december 10-ét 
az Emberi jogok napjának, mert 
1948-ban ezen a napon fogadták el az 
Emberi Jogok Egyetemes Nyilatkozatát.

December 13.  - Luca napja
Sokféle népszokás kapcsolódik Luca napjához. Ilyen a 

Luca-búza vetése is. A falusi asszonyok egy lapos tálkában 
búzaszemeket kezdtek 
csíráztatni a kemence 
mellett, amely karácsony 
tájára kizöldült. Ha búza 
szép magasra és sűrűre 
nőtt, akkor úgy gondolták, 
hogy bőséges lesz a követ-
kező évi termés. Az idők 
során ez a szokás kissé 
átlényegült, a keresztény 
liturgiához kapcsolódott: a karácsonyi oltárt díszítették Lu-
ca-búzával vagy az ünnepi asztalra helyezték. Zöld színe az 
adventi remény beteljesülését, a Megváltó érkezését szimbo-
lizálta. Maga a búza pedig az élő kenyeret, Jézust jelképezte.

December 21. - Téli napforduló
Téli napforduló az a pillanat, amikor a Föld forgástengelye 

a legnagyobb szögben hajlik el a Nap sugaraitól. Az északi 
féltekén ezen a napon van az év legrövidebb nappala és a leg-
hosszabb éjszakája. A téli 
napforduló a csillagászati 
tél kezdetét jelenti. A leg-
több kultúrában, számos 
ősi népszokás kapcsolódik 
hozzá, és ünnepségek kí-
sérik.

December 24. - Szenteste
Karácsony böjtjének 

estéje. Régen a szenteste 
fő jellemzője a várakozás 
volt. A böjtös, egyszerű 
vacsora fontos étele volt 
az angyali csík. A vacso-
ra utáni órákat a család 
együtt töltötte meghitt be-
szélgetéssel, majd együtt 
mentek az éjféli misére.

December 25. - Karácsony
A hagyományos paraszti életben ez a nap a család ünne-

pe volt. A keresztények ezen a napon Jézus Krisztus születése 
napját ünneplik. A keresztény családok ilyenkor elmentek a 
templomba, utána megebédeltek a karácsonyi asztalról. Ek-

ÜNNEPJELES NAPOK

DECEMBERI JELES NAPOK
KARÁCSONY HAVA, FAGYLÁROS

Ady Endre: Karácsony

Harang csendül,
Ének zendül,
Messze zsong a hálaének,
Az én kedves kis falumban
Karácsonykor
Magába száll minden lélek.
Minden ember
Szeretettel
Borul földre imádkozni,
Az én kedves kis falumba
A Messiás
Boldogságot szokott hozni.
A templomba
Hosszú sorba
Indulnak el ifjak, vének,
Az én kedves kis falumban
Hálát adnak
A magasság Istenének.
Mintha itt lenn
A nagy Isten
Szent kegyelme súgna, szállna,
Az én kedves kis falumban
Minden szívben
Csak szeretet lakik máma.
Bántja lelkem a nagy város
Durva zaja,
De jó volna ünnepelni
Odahaza.
De jó volna tiszta szívből
- Úgy, mint régen -
Fohászkodni,
De jó volna megnyugodni.
De jó volna mindent, mindent
Elfeledni,
De jó volna játszadozó
Gyermek lenni.
Igaz hittel, gyermekszívvel
A világgal
Kibékülni,
Szeretetben üdvözülni.
Ha ez a szép rege
Igaz hitté válna,
Óh, de nagy boldogság
Szállna a világra.
És a gyarló ember
Ember lenne újra,
Talizmánja lenne
A szomorú útra.
Golgota nem volna
Ez a földi élet,
Egy erő hatná át
A nagy mindenséget,
Nem volna más vallás,
Nem volna csak ennyi:
Imádni az Istent
És egymást szeretni...
Karácsonyi rege
Ha valóra válna,
Igazi boldogság
Szállna a világra...
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A szilveszter története
Az újév ünnepe sokáig nem december 31-ére esett. Volt idő, 

mikor december 24-én ünnepelték, de előfordult az is, hogy 
vízkeresztkor, azaz január 6-án tartották. Csak néhány évszá-
zada, 1691 óta tartjuk az óév búcsúztatását december 31-én.

A szilveszter I. Szent Szilveszter pápáról kapta a nevét, 
akit 314-ben választottak a keresztény egyház vezetőjének és 
335-ben, december 31-én hunyt el Rómában. Évbúcsúztató 
és évköszöntő ünnepségeket már az ókori mezopotámiaiak 
és egyiptomiak is tartottak. Ezek az ünnepségek mindig zajo-
sak voltak, hiszen a lármával, a kolompolással próbálták meg 
elűzni az ártó szellemeket. Ez a hagyomány még ma is él, bár 
manapság a kolompokat felváltotta a petárda, a tűzijáték és a 
trombita. Mint minden fontos ünnephez, ehhez is tartoznak 
babonák. Ezeket régebben nagyon komolyan vették, és igen-
csak sokféle volt belőlük. Manapság már megfogyatkozott a 
számuk, és kevesen hisznek bennük, mégis, a biztonság ked-
véért mindannyian megfogadunk belőlük egyet vagy kettőt.
Szilveszteri babonák

A hagymakalendáriumot leginkább vidéken használták, 
és a jövő évi időjárást jósolták meg vele. A hagymát megtisz-
tították és 12 szeletre vágták, amelyekbe sót tettek. Amelyik 
szelet nedves lett, arra a hónapra sok csapadékot vártak.

A házasodni vágyók számára is fontos volt ez a nap. A 
legkülönfélébb jóslásokkal próbálták meg kideríteni, ki, mi-
kor és kivel fog házasságot kötni a következő esztendőben. 
Az egyik legkedveltebb jóslási mód az ólomöntés volt. Ek-
kor a kiöntött ólom formájából próbáltak meg a jövendőbeli 
férj foglalkozására következtetni. Gombócokkal is jósoltak 
férjet maguknak a lányok. Ekkor minden gombócba tettek 
egy névvel ellátott papírt, és amelyik gombóc először jött fel 
a forrásban lévő víz felszínére, az abban szereplő nevű i�ú 
lett a lány jövendőbelije.

Az sem volt mindegy, hogy mit ettek aznap. Malacot 
lehetett enni, hiszen az az orrával kitúrta a szerencsét. El-
lenben a csirke elkaparja azt, így szárnyasokat nem sza-
bad szilveszterkor fogyasztani. A halról megoszlottak a 
vélemények. Egyesek szerint azok, akik vízparton laknak, 
nyugodtan ehetnek halat, hiszen annyi pénzük lesz a kö-
vetkező évben, ahány pikkely van a hal hátán. Viszont, akik 
szárazföld mellett élnek, kerüljék el, mert a hal elúszik a 
szerencséjükkel. A malac farkának meghúzása pedig hatvá-
nyozottan hozhatja meg az általa kitúrt szerencsét.

A lencsefőzés azért népszerű, mert úgy tartják, annak, 
aki lencsét eszik ilyenkor, jövőre sok pénze lesz.

Az év végére megfáradt háziasszonyok számára is tar-
togat pár kellemes babonát az óév búcsúztatása, hiszen 
dologtiltó nap volt, így kerülni kellett a házimunka elvég-
zését. Még a szemetet sem volt szabad kivinni aznap, mert 
úgy vélték, azzal a szerencsét is kidobják. Éppen emiatt nem 
volt szabad kölcsönkérni, sem adni ezen a napon, mert az 
szintén a szerencsét volt hivatott kivinni a házból.

A hiedelem szerint az év utolsó napján nem szabad te-
regetni sem, mert az halált hoz a következő évben. Orvost 
hívni és orvoshoz menni sem szerencsés, mert aki ezt teszi, 
arra az egész újévben betegség vár.

Az volt a hiedelem, hogy ahogyan az újév első napját 
töltik, úgy fog telni az egész év, így nagyon meg kellett gon-
dolni, ki mit csinál aznap. Éppen ezért kerülték a vitákat is, 
mert az az egész újévre bevonzotta volna a veszekedést.

Habár korábban a kémény-
seprőket is kerülni kellett, idővel ez megváltozott, és a velük 
való találkozás szerencsét hozott.

Az sem mindegy, hogy ki lép be elsőként a házba az újév 
napján. Ha női látogató jön, az elviszi a szerencsét, így gon-
doskodni kell róla, hogy egy fér� látogató megelőzze őt, 
mert az szerencsét hoz.

Az újévbe nem lehet átmenni úgy, hogy tartozásunk van 
valaki felé. Azt meg kell adni, hogy ne vigye el a szerencsénket.

Ha édességet eszünk újév napján, az megédesítheti az 
egész évünket.

Akit újév napján megcsókolunk, az egész évben szeretni 
fog minket.
Érdekesség

A babonák nem állnak meg a határnál, így sok nemzet-
nek vannak saját hagyományai is erre a napra vonatkozó-
an. Svájcban úgy tartják, hogy pontban 12-kor 12 sört kell 
meginni, hogy az újévben szerencsénk legyen. A görögök 
minden órát felhúznak a házban, amikor beköszönt az újév, 
míg az olaszok lencsét tesznek a pénztárcájukba, és a megunt 
dolgaikat egyszerűen kiteszik az ablakon. Az angolok nem 
akasztják ki előre a jövő évre vonatkozó naptárat, mert az 
szerencsétlenséget hoz, míg a japánok szalmaköteget kötnek 
a bejárat fölé, hogy azzal tartsák távol az ártó szellemeket.
Az újévi fogadalmak nyomában

A régi lezárása és az új kezdete új reményt jelent, még 
akkor is, ha azzal azért tisztában vagyunk, hogy az életünk 
nem fog megváltozni egy nap alatt. Ennek ellenére sokan 
érzik úgy, hogy az újévvel jött el az ideje annak, hogy vala-
miben változtassanak. Így ez az újévi fogadalmak ideje is.

Sajnos a legtöbb újévi fogadalom azonban elég rövid 
életűnek bizonyul, és csupán az emberek 10%-a képes pár 
hónapnál tovább küzdeni azért, hogy el is érje azt, amit ki-
tűzött magának.

Mark Griffith professzor a viselkedéses függőségek szak-
területével foglalkozik. Kutatási és tapasztalatai alapján az 
eredményes fogadalmak titka az életmódváltás. Azonban 
ez a legnehezebb, hiszen a mindennapi életünkben rengeteg 
berögzült szokásunk van, amelyeken igazán nehéz változ-
tatni. Griffith összeszedte azokat a buktatókat, amelyek meg 
tudnak akadályozni minket abban, hogy újévi fogadalma-
inkat véghez tudjuk vinni. Fontos, hogy már az elején tisz-
tázzuk magunkban, hogy mit is várunk az újévtől és semmi 
esetre se válhassunk a „hamis remény szindróma” áldozatai-
vá. Ez akkor történik meg, amikor valaki irreális elvárásokat 
támaszt a viselkedés megváltoztatásának valószínűsíthető 
sebességére, mértékére és következményeire vonatkozóan.

Általában a legtöbben a dohányzásról való leszokást, az 
egészségesebb életmódot, a gyakoribb mozgást jelölik meg új-
évi fogadalmuk tárgyaként. Fontos, hogy ezek a célok reálisak 
legyenek. Nem teljesíthető célokat teljesen felesleges kitűznünk 
magunk elé, hiszen azokat képtelenség teljesíteni, így csak 
újabb kudarcélményünk származik belőlük. Hosszú távú cél 
esetén tűzzünk ki kisebb célokat. A rövidebb szakaszok sokkal 
könnyebben kezelhetők és több sikerélményt nyújtanak.

Egyszerre egy célt tűzzünk ki, és annak megvalósításán 
dolgozzunk. Együtt mindent könnyebb. Vonjuk be szeret-
teinket is a célunk megvalósításnak lépéseibe, hogy a gyen-
ge pillanatainkban társaink legyenek, és segítsenek abban, 
hogy ne adjuk fel.

Régen a karácsony elképzelhetetlen lett volna az ün-
nephez kapcsolódó szokások nélkül. Mindezekből 
mára hagyományőrző szándékkal felelevenített kedves 
emlékek maradtak. A karácsony azonban sokaknak ma 
is a legmeghittebb, szent ünnep, amely nem lehet teljes 
a templomi szertartások és szokások nélkül.

A decemberi népszokások sorát a Luca napja nyitja. A 
hiedelem szerint december 13-án a téli hosszú éjszakákkal, 
vagyis a sötétséggel Szent Luca átalakult boszorkánnyá. 
A boszorkányok elriasztására a kulcslyukba fokhagymát 
dugtak, az ajtófélfába kést állítottak, az ajtóra fokhagymá-
val keresztet rajzoltak vagy a seprűt keresztbe rakták.

E napon semmit se volt szabad kölcsönkérni vagy 
adni, nehogy az a boszorkányok kezére jusson. A lányok 
Luca napján jósolták meg jövendőbelijüket. A hagyo-
mány szerint a nők nem 
dolgozhattak, mert ha 
Luca napján fonnának 
vagy varrnának, nem 
tojnának a tyúkok. Luca 
napján a fiúk elindultak 
meglátogatni az ismerős 
házakat és jókívánságai-
kért cserébe adományo-
kat vártak. Ha ez elma-
radt, akkor viszont átkokat szórtak a házra.

Az ünnep előtti negyedik vasárnap kezdődik és de-
cember 24-ig tart az Advent, ami egyben az egyházi év 
kezdetét is jelenti. Négy hete a karácsonyra való előké-
szület időszaka. Újkeletű népszokás az adventi koszorú 
készítése: karácsony közeledtével minden vasárnap egy-
gyel több gyertyát kell meggyújtani. Az estéket egykor 
a gyertya mellett, adventi dalok éneklésével töltötte a 
család. 

Karácsony napján az Esthajnalcsillag feljövetele után 
került sor az ünnepi vacsorára, amely előtt azonban a 
gazda nem mulasztott el az udvaron a levegőbe lőni, és 
ezzel elkergetni a gonosz lelkeket. Eközben a gazdasszony 
mindent előre kikészített az asztalra, mert a vacsorát vé-
gig felállás nélkül kellett elfogyasztani. Imádkoztak, majd 
első fogásként mézbe mártott fokhagymát, dióbelet ettek, 
ugyancsak gonoszűző céllal. Karácsonykor a ház körü-
li állatokat gondosan ellátták, mivel különös hiedelmek 
kapcsolódtak hozzájuk. Voltak, akik azt tartották, hogy az 
állatok karácsonykor beszélni tudnak. Egyes országokban 
szokás volt az állatoknak 
kis karácsonyfát állítani, 
bár ezt a pogány eredetű 
szokást az egyház tiltotta. 

A ma is továbbélő 
szokások szerint a kará-
csonyi asztal elképzel-
hetetlen hal, bejgli, va-

lamint dió és a család összetartását szimbolizáló kerek 
alma nélkül. Sok helyen vacsora után ma is annyi szeletre 
vágnak egy almát, ahányan ülnek az asztalnál, mondván: 
amilyen kerek az alma, olyan kerek, összetartó legyen a 
család a következő esztendőben. 

A karácsonyt követő időszakhoz kapcsolódik a 
regölés hagyománya: az 
István napjától, decem-
ber 26-tól Újévig járó 
regösök különféle éne-
keket adtak elő és jókí-
vánságokat mondtak a 
ház lakóinak. A regölés 
lényegében természet-
varázsló énekmondás, 
köszöntés - bőségvarázs-
ló, párokat összeboronáló, adománygyűjtő szokás volt. 
A borszentelésre Szent János napján, december 27-én 
került sor régen. Ezen a napon minden család bort vitt 
a templomba, amelyet a pap megáldott, mivel a szentelt 
bornak mágikus erőt tulajdonítottak. Beteg embert, álla-
tot gyógyítottak vele, illetve öntöttek belőle a boroshor-
dókba, hogy ne romoljon el a bor.

Karácsony napján a népszokások célja a gonosz ártó 
szellemek elűzése zajkeltéssel, állatbőrök, jelmezek, 
álarcok viselésével. Ekkor kerül sor a betlehemezésre 
is: ezt a játékot eredetileg templomokban, majd később 
házakhoz járva adták elő a gyerekek. Gyakran állatok is 
szerepeltek benne, a gyermek Jézust pedig élő kisbabá-
val jelenítették meg. A 
szereplők - pásztorok, 
angyalok, Mária, József 
– ma is eljátszák a Jézus 
születéséről szóló bibliai 
történetet, majd átadják 
ajándékaikat, jókívánsá-
gaikat. Ezután a háziak 
megvendégelik őket.

Karácsony napjával 
egy újabb ünnepi szakasz veszi kezdetét, a karácsonyi ti-
zenketted, amely január 6-ig, vízkereszt napjáig tart. Ez 
egyben a vizek megszentelésének és Jézus megkeresztelé-
sének ünnepe is.

December 28. az aprószentek ünnepe, amelyen egykor 
különös módon „gondoskodtak” arról, hogy a gyerekek 
egészségesek maradjanak: 
megvesszőzték őket. 

A legenda szerint min-
den fiúcsecsemő „apró-
szent”, akit Heródes király 
a gyermek Krisztus kere-
sésekor megöletett.

ÜNNEPÜNNEP

KARÁCSONYI NÉPSZOKÁSOK Szi lvesz t e r
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A 2019-2024-es önkormányzati ciklus számos területen 
hozott érdemi változást a város életében és kicsivel több, 
mint fél év múlva lesz lehetősége a túrkevei választók-
nak, hogy erről szavazatukkal véleményt mondjanak. 

Sallai R. Benedek polgármester nagyon-nagyon sok te-
rületen lát pozitív változást, ugyanakkor voltak a cikluson 
belül kifejezetten „mumus jellegű” feladatai is, példának 
okáért a hulladékügy-kötbér ügye és néhányhasonló ne-
hezebben kezelhető ügy. A szociális ellátórendszer és gyer-
mekvédelmi alapfeladatok is ebbe a kategóriába tartoztak, 
ugyanis bárhol keresték a megoldást ezen szolgáltatások 
minőségének javítására, folyamatosan falakba ütköztek. 

A Képviselő-testület sem volt egységes azzal kapcso-
latban, hogy mi lesz hosszabb távon jó a városnak és nem 
mellékesen a bennlakásos ellátottaknak sem, így jelentős 
érzelmekkel, vitákkal alakult ki a végleges álláspont, mely-
nek törekvéseire végre pontot tett a Képviselő-testület. 

Előző lapszámunkban már hírt adtunk arról, hogy a 
szociális alapfeladatok közül a Túrkevei Református Egy-
házközséggel kötött megállapodás alapján átadta az ön-
kormányzat az idősek étkeztetésének kötelező feladatát az 
egyháznak, továbbá a házi segítségnyújtás feladatainak egy 
részét, egy évre az idősek nappali ellátását, ami 2025. január 
1-től visszakerül az önkormányzathoz, illetve a nem köte-
lező feladatok közül a rendkívül nagy költségterhet jelentő 
idősek bentlakásos ellátását. Sallai R. Benedek polgármes-
ter meggyőződése, hogy az ezzel kapcsolatos döntések rész-
ben a városnak, részben a bentlakóknak pozitív változáso-
kat hozhatnak, minden bizonnyal ez volt a jó döntés, mert 
több forrás teremthet jobb ellátási körülményeket. A város 
mentesül a normatíva finanszírozás hiányából eredő több 
tízmilliós kiadástól, míg az ellátottak számára azért lesz po-
zitív kimenetelű a váltás, mert az egyház több �nanszíro-
zást kap erre a feladatra, ami nyilvánvalóan jobb életkö-
rülményeket teremthet.

Mindezeken túlmutatóan azonban a gyermekvédelmi 
alapfeladatok nem kiszervezhetők külső fenntartónak, így 
ezek hosszabb távú biztosításáról az önkormányzatnak ma-
gának kell rendelkeznie. A Képviselő-testület döntött a Túr-
kevei Szociális Szolgáltató Központ létrehozásáról, melynek 
vezetésével a pályáztatás lebonyolításáig megbízta Nagyné 
Debreczeni Melindát. Az új intézményvezetőnek ez úton 
is sok sikert, eredményeket, jó egészséget és kitartást kívá-
nunk munkájához! 

A létrejövő szociális szolgáltató központ 2025. január 1-től 
kezdi el feladatait a korábban megszokott rendszerben, egye-
lőre a lehető legkevesebb változtatással. A gyermekjóléti szol-
gáltatás tevékenysége továbbra is meghatározó marad, ugyan-
akkor részt vállal a szolgáltató központ a házi segítségnyújtás 
kötelező szociális feladatainak ellátásában, a családsegítési 
feladatokban és új tevékenységként felveszi a tanyagondnoki 
feladatokat is, ami segítséget nyújthat a külterületen élők szá-

mára. Eddig a szociális feladatok egyrésze a jelenleg is mű-
ködő Berettyó-Körös-Többcélú Társulás Szociális Szolgáltató 
Központtól teljesen függetlenül zajlott, így a rendszeres gyer-
mekvédelmi kedvezmény pénzbeli támogatása, a gyermekét-
keztetés, a szünidei étkeztetés és bölcsődei ellátás éppúgy kizá-
rólagosan a hivatalhoz, az önkormányzathoz tartozott, mint a 
rendkívüli települési támogatás, köztemetés vagy a rendszeres 
települési támogatás jogintézményei. Ezek közül többnek to-
vábbra is hivatali szervezésben kell maradnia, ugyanis jogsza-
bályi okok miatt azt csak köztisztviselők végezhetik, de már 
most megkezdődött a szociális szakmai integráció, hogy az 
új intézményvezető minél jobban bevonásra kerüljön a város 
ezen feladatainak ellátásába. 

A létrejövő intézmény székhelye nem változik, továbbra 
is az egykori Széchenyi úti iskolában kap helyet. Abban bí-
zunk, hogy személyi állományukban is érdemben támasz-
kodhatunk a korábbi munkavállalókra, így az ellátásokat 
igénybe vevők érdemi változást reményeink szerint nem 
fognak tapasztalni. A szakmai integráció mellett a BK-
TT-ből való kilépés továbbra is pozitív pénzügyi mérleggel 
segítheti az önkormányzat ezen feladatainak ellátását, így 
minden bizonnyal egy jobb, átláthatóbb, hatékonyabb, és 
nem mellékesen olcsóbb rendszer jöhet létre. 

Sallai R. Benedek, a város polgármestere ezúton is ki-
fejezi köszönetét a BKTT Szociális Szolgáltató Központ 
Túrkevén feladatot ellátó munkavállalóinak az eddig ál-
dozatos munkájáért, abban bízva, hogy többen vállalni 
fogják feladataik folytatását. A remények szerint az átszer-
vezésekből, átalakításokból a lakosság semmit, vagy csak 
nagyon keveset fog észlelni. Ezek az átszervezések nem 
jöhettek volna létre a Református Egyházközség támoga-
tó, partneri hozzáállása nélkül. Külön köszönetét fejezte 
ki a polgármester Kereszti Roland nagytiszteletű úrnak a 
segítséget, a döntésben a támogatást és a segítséget Tóth 
Lajos, Kántor Lajos, Kántorné Bíró Emília és Dékányné 
Madarász Piroska önkormányzati képviselőknek. 

Bízunk benne, hogy a város érdekében a legjobb döntés 
született e megoldással, és tartósan igazolni fogja a gyakor-
lat a változtatás észszerűségét.

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Jellemzőnek tekinthető, hogy két ciklus között a te-
lepülés lakossága kevésbé aktív politikailag, és iga-
zából csak a választásokhoz közeledve kezdi el érté-
kelni az épp regnáló önkormányzatot. 

Hivatalomban keresett fel annak a cégnek a képvi-
selője, egyik vezetője, akik Túrkevén a képviselő-testü-
leti munkához nem pusztán a szavazógépeket biztosítot-
ták, hanem megindították az élő közvetítés lehetőségét 
is. A közvetítésnek még vannak gyermekbetegségei, 
amit folyamatosan igyekszünk orvosolni, de így is nagy 
előrelépés az élőben történő bekapcsolódás lehetősége. 
A Globomax képviselője arról tájékoztatott, hogy a te-
vékenységükbe tartozó összes önkormányzati televíziós 
felvétel iránti érdeklődést tekintve, kiemelkedően ma-
gas a túrkevei önkormányzat nézettsége. A cég vélemé-
nye szerint szélsőségesen magas arányban néztek bele a 
túrkevei önkormányzati tv testületi ülések közvetítései-
be és szintén magas volt az élő közvetítés iránt érdeklő-
dő lakosok száma is. Azért kerestek fel ezekkel az ada-
tokkal, hogy megismerhessük ezt az érdekes 
tapasztalatot, hiszen lakosságarányosan 
azon önkormányzatok sem büszkélkednek 
ilyen érdeklődéssel, akik 3-4 éve közvetítik 
a képviselő-testületi munka tevékenységeit 
városukban. 

Azért tartottam indokoltnak, hogy erről 
beszámoljak a Túrkeve újság olvasóinak is, 
mert magam részéről nagyon örülök ennek 
az eredménynek. 

Hiszek abban, hogy a demokrácia egyik 
alapja a nyilvánosság és az átláthatóság. 

Hiszem, hogy minden túrkeveinek van 
joga tudni, hogy hogyan születnek a dönté-
sek, milyen érvek hangzanak el a döntésekkel 
kapcsolatban és a képviselő-testületi munká-
ban melyik képviselő milyen véleménnyel, 
milyen aktivitással vesz részt. 

Nem hiszek abban a régi politikai böl-
csességben, hogy jobb nem tudni, hogyan 
készül a hamburger és hogyan készülnek a 
törvények, hanem kifejezetten azt gondo-
lom, hogy minden felelős állampolgárnak 
feladata az, hogy tájékozódjon a közügyek 
részleteiről, életét érintő eseményekről, ar-
ról, hogy „hogyan születnek a törvények”, 
adott esetben az önkormányzati dönté-
sek, határozatok, rendeletek. Örülnék, ha 
mindenkinek lehetősége lenne részt venni 
azokban a döntésekben, amikor a képvise-
leti demokráciának hatékonyságát nem érzi 
kellően hatékonynak. A részvétel lehetősége 
és a nyilvánosság lehetősége egyaránt meg-

teremtődik ezekkel az élő közvetítésekkel, amelyet az 
eddigi tapasztalatok alapján fejleszteni kívánunk, arra 
kívánom felhívni a figyelmet, hogy ezt a lehetőséget akár 
a Túrkeve Televízió csatornáján, a televíziókészülékek 
előtt, akár a számítógép előtt az önkormányzati tévét fi-
gyelemmel kísérve megvalósíthatják. 

A jövőben igyekezni fogok néhány esetben a bizott-
sági munkába is betekintést engedni, mert szeretném, 
hogy a mendemondák és féligazságok helyett belelássa-
nak abba, ki mit csinál a testületben, a bizottságokban, 
és milyen döntések születnek, amelyek hatással vannak 
életünkre, városunk fejlődésére. Köszönöm tehát az ér-
deklődésüket, számítok továbbra is a lakossági aktivitás-
ra, és kérem, kövessék figyelemmel a képviselő-testület 
munkáját a jövőben is! 

Állandó online, élő közvetítés: https://onkormanyzati.tv/

Televíziós sugárzásban a Túrkeve TV műsorai, illetve a 
képviselői ülések közvetítése a WaveCom szolgáltató mű-
során a Túrkeve TV csatornáján érhetők el.

Fejlődő demokratikus érték a választói érdeklődésÚJ INTÉZMÉNY – ÚJ VEZETŐ
Szociális és gyermekvédelmi alapfeladatok ellátása Túrkevén

SALLAI R. BENEDEK – POLGÁRMESTER
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Ez év szeptemberében, ha valaki dr. Kun Elemér ren-
delőjét kereste fel, meglepetésben lehetett része, hi-
szen egy mosolygós �atalember fogadta a gyógyulni 
vágyó pácienseket. 

Gyorsan elterjedt a hír – a kisváros specialitásához híven 
-, hogy „új doki, egy fiatal orvos, egy ladányi orvos” rendel 
a körzetben. Emellett számos találgatás is szárnyra kapott, 
hiszen az ajtón a következő felirat szerepel: Tartósan helyet-
tesít dr. Kerekes-Tóth István háziorvos szakorvos. Csak he-
lyettesít, meddig marad, ha elmegy, mi lesz azután? Nos, a 
beszélgetésünk jó alkalmat adott arra, hogy helyére tegyük 
a dolgokat, vagy ha úgy tetszik, véget vessünk a találgatá-
soknak, s természetesen képet kaphatnak olvasóink szem-
léletéről, gyógyítási gyakorlatáról is. Beszélgetésünk során 
kiderült, hogy nem is olyan „új” a városban, de ne menjünk 
ennyire előre, nézzük sorjában:

-∗Induljunk a kályhától, ejtsünk szót a 
kezdetekről!

-∗2015-ben végeztem a Debrece-
ni Egyetemen, akkor mint általános 
orvos, később szereztem meg a há-
ziorvos szakvizsgámat. Eredetileg 
tüdőgyógyásznak készültem, ebben a 
témakörben végeztem kutatásokat, e 
témában írtam a szakdolgozatomat is a 
manapság már népbetegségnek számí-
tó COPD témakörében, nevezetesen a 
dohányzás okozta károkról, a leszokta-
tásról, ill. a kialakult betegségek kezelé-
séről. Erről később szeretnék külön is 

beszélni. Sajnos nem tudták finanszírozni a továbbiakban a 
képzésünket, így váltottam a háziorvoslásra.

-∗Nem bánta meg a döntését?

-∗Semmiképp, nagyon szeretek az emberekkel foglalkozni, 
nem csak a betegségük kezelésével, de az ügyes-bajos dol-
gaikkal is. Maga a szakág sajnos kihalófélben van, az elmúlt 
években a kollégák arányának drasztikus csökkenése komoly 
problémákat vetít előre. Hogy miért is fontos számomra a 
betegeim ilyen olyan körülményének feltárása? A holisztikus 
szemléletben hiszek, azt alkalmazom a lehető legjobb ered-
mény érdekében. A holisztikus gyógyítási mód azt jelenti, 
hogy figyelembe vesszük a páciens értelmi, fizikai és szociális 
állapotát. Jómagam a lelki hátteret is ide sorolom. Arról van 
ugyanis szó, hogy ezek együttese okoz elváltozásokat, betegsé-
geket. Magától értetődik, hogy a kezelésnek is komplexnek kell 

lennie, az „odalökött gyógyszer” nem 
kezelés. „Mindenkire annyi időt szá-
nok, amennyire szüksége van!” Nem 
véletlen tehát, hogy időnként akár fél 
óráig vagy ha szükséges tovább is bent 
van a beteg a rendelőmben. 2019-ban 
szereztem meg a szakvizsgámat, ami 
nem az utolsó., a háziorvosi gyakorla-
tomat 2016-ban kezdtem.

-∗ Püspökladányi lévén hogyan ke-
rült Túrkevére?

-∗ A szomszédom túrkevei, őket 
hoztam el egy alkalommal ide, akkor 
jártam először a településen. Pár hó-
nappal később, 2017 novemberétől 

Október utolsó napjaiban megtör-
tént a műszaki átadás a Városgon-
dokság részéről a strand tetőszerke-
zeti javításának ügyében. 

Jó ideig húzódott a forrás megterem-
tése, a városvezetők a biztosítási ügy 
lezárását várták, majd idén nyár elején 
lehetett végül megbízást adni az egy éve 
várt teljes tetőjavításra. A héjazat teljes 
cseréje, a szigetelés helyreállítása és a tar-
tószerkezet rekonstrukciója történt meg. 

A Polgármesteri Hivatal Műszaki 
Osztályának, a strandnak és a VG K�.-
nek eredményes együttműködése tette 
lehetővé a végleges helyreállítást. Ennek 
eredményeként hamarosan megkezdő-
dik a belső rekonstrukció is, így rövid 
időn belül újra üzembe állhat a sokak 
által várt szauna is.

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK KÖZÜGY

A strand kiégett tetőjének helyreállítása befejeződött

„ÚJ DOKI” A VÁROSBAN
BESZÉLGETÉS DR. KEREKES-TÓTH ISTVÁNNAL

MOLNÁR MAGDOLNA - FŐSZERKESZTŐ

pedig ügyeletes orvosként kerültem szorosabb kapcsolatba 
az itt élő emberekkel. Rendkívül jó tapasztalatokat szerez-
tem, jó volt a munkaközösség, a kollégákkal jó kapcsolatokat 
ápoltam, barátaimmá váltak, ahogy a lakosság egy része is, ők 
győztek meg, hogy jöjjek ide. No és persze általánosságban 
a helyiek hozzám való viszonya is közrejátszott a döntésem-
ben. Abban az időben üres volt a 4. számú körzet, de végül 
másképp alakult. Az idő tájt Hajdúhadházon dolgoztam, de a 
pandémia idején volt egy-két problémás szituáció, ami a vál-
tást szorgalmazta. Példának okáért nem engedtem vissza egy 
tanítónőt pozitív korona vírus teszttel dolgozni, amit ő igen-
csak nehezményezett. Ilyen és ehhez hasonló esetek érlelték 
meg bennem a váltás gondolatát. Közben családi gondok is 
adódtak, így felkerestem Vajda doktort, hogy van-e itt üres 
álláshely. Tudomásomra jutott, hogy Kun doktor nyugdíjba 
szeretne vonulni, így felkerestem őt és megállapodtunk, meg-
vásároltam a körzetet.

-∗Miért nem az ön neve szerepel a rendelő ajtaján, illetve miért 
tartós helyettesként szerepel?

-∗Ennek rendkívül egyszerű a magyarázata, nyolc különbö-
ző szerv engedélye szükséges, kb. 3-4 hónapot vesz igénybe 
a körzet hivatalos átvétele. Ilyen a bürokrácia! Azt az ígéretet 
kaptam, hogy 2024. március 1-től garantáltan a nevemre kerül, 
de lehetséges, hogy ez már előbb bekövetkezik. Addig a tartós 
helyettes megnevezés szerepel, bár a tevékenységem ugyanaz.

-∗Manapság sok szó esik a prevencióról, önnek mi a véleménye 
a prevenció vs. gyógyítás területéről?

-∗Mindkettő nagyon fontos, de én inkább a prevencióra 
próbálok fókuszálni. Ha nincs betegségmegelőzés, akkor ki-
alakulnak olyan megbetegedések, melyek akár hosszú távon 
elkerülhetőek lettek volna. A kezelés önmagában pedig gyak-
ran nem vezet végső megoldáshoz, hisz csupán egy „csővégi 
megoldásról” beszélünk, mivel nem a baj forrását kezeljük 
elsősorban, hanem az általa okozott tüneteket, elváltozásokat. 

-∗Hogyan alkalmazza a megelőzés módszerét a gyakorlatban?

-∗Ha eljön hozzám a beteg, alaposan kivizsgálom, minden-
kinél testsúly és magasságmérést végzek, ebből számolom ki a 
BMI-t, a testtömeg indexet. Sajnos népbetegség a túlsúlyosság. 
Felhívom a figyelmet a megfelelő testsúly egészségre gyako-
rolt jótékony hatásaira, az egészséges táplálkozás fontosságá-
ra, ezek nagyon lényegesek. A településen sajnos rendkívül 
magas a dohányzók aránya, kb. 65-70 %. Próbálok a lelkükre 
beszélni, tehát pszichoterápiát is alkalmazok. Megpróbálom 
menteni őket, de csak azt lehet kezelni, aki hagyja. A prevenció 
olcsóbb, mint a kezelés, bár nem az anyagi oldala az elsődle-
ges. Ha nem alakítja ki a betegséget a páciens, akkor nincs mit 
kezelni, nincs mire költeni. Kiemelném, hogy az életminőség 
a fontos! A pácienseimet olykor szembesítem a legsúlyosabb 
következményekkel, azok lehetőségeivel. Gyakran mondoga-
tom, hogy nézzen szét a közvetlen környezetében: van fulla-
dásos panasz, lábujj vesztés, COPD, köhögés? Mert hogy ezek 
várhatók a krónikus dohányosok esetében. Írd és mondd, a 
dohányzásban nincs semmi hasznos! A kb. 4600 különböző 
vegyületből, amit tartalmaz maga a cigaretta, egyik sem jó a 
szervezet számára. A ma oly divatos E-cigaretta pedig inkább 
csak önámítás, hogy nem káros.

-∗Milyen lényegi különbség van a körzeti orvos és a háziorvos 
megnevezés között?

-∗Most már inkább családorvosok vagyunk. Régebben kör-
zeti orvos lehetett általános orvos, ill. valamilyen – elsősorban 
belgyógyász típusú – szakorvos, mint például belgyógyász, 
kardiológus, endokrinológus, de más szakágak képviselői is 

olykor idősebb korukban a háziorvosi pályát választották. Ma 
már a körzet, mint szilárdan körül határolt terület szintén meg-
szűnt, persze ma is létezik egy megjelölt terület, ahol ellátási kö-
telezettség áll fent, ezt továbbra is körzetként tekintjük, de most 
már a beteg választ orvost. Nekem is van számos betegem más 
településeken, pl. Debrecenben, Püspökladányban.

-∗Egy személyesebb kérdés: esetleg tervezi az ide költözést?

-∗Nem, de ennek nincs jelentősége. A miértre könnyű vála-
szolnom: a volt mentorom mondogatta mindig, hogy egészsé-
ges egy kb. 50 km-es távolságot tartani a rendelés és a lakóhely 
között, ugyanis rendelési időn túl, éjjel-nappal becsöngetné-
nek a betegek függetlenül attól, hogy van ügyeletes orvos. Ezt 
szeretném kordában tartani.

-∗Milyen tervei vannak a jövőben?

-∗Az orvos addig orvos, amig le nem hunyja a szemét. Az 
élethosszig tartó tanulás része a munkánknak, én is szeretnék 
további szakvizsgákat megszerezni.

-∗Milyen megfontolandó tanácsot adna az embereknek a lehe-
tő legjobb életminőség érdekében?

-∗Vannak olyan tényezők, amiket nem tudunk befolyásolni, 
de négy pontban tudnám összefoglalni az általunk megvaló-
sítható magatartást.

1. A káros szenvedélyekről történő leszokás. Itt első sorban a 
dohányzásra és a drogokra gondolok, de az alkoholbeteg-
ség is ide sorolható. Az alkohol mérsékelt, mint például a 
napi kis mennyiségű körülbelül 1 dl vörösbor elfogyasztása 
előnyös szervezetünk számára, de nem az állandó jelleggel 
gyógyszereket szedő betegek részére. A nagy mennyiségű 
koffeint tartalmazó italok, mint a kávé vagy az energiaita-
lok mértékletes fogyasztása szintén szem előtt tartandó. 

2. Az étkezésben is legyünk mértékletesek, táplálkozzunk 
egészségesen, változatosan. Ne azért éljünk, hogy együnk, 
azért együnk, hogy éljünk! Kerüljük a zsíros, szénhidrátban 
gazdag ételeket (fehér kenyér, tészta stb.), inkább a vegyes, 
rostokban gazdag étrendet kövessük és igyunk elegendő 
tiszta vizet! Az étkezés mellé pedig társuljon pihentető le-
vezető mozgás, akár rendszeres sporttevékenység folytatá-
sa, mely pihentető, és üdítő lehet egy nehéz nap/hét után. 

3. A harmadik fontos terület az életmód. Tetszik, nem tetszik, 
a stressz jelen van életünkben. Tudnunk kell kezelni ezeket, 
gyakran az emberek magukat hajszolják bele, holott bizo-
nyos formáit ki tudjuk iktatni. Stressz lehet egy iskolakez-
dés, beteg vagy idős szülők állapota, munkahely váltás vagy 
az ottani légkör elviselése és hosszan sorolhatnám. Mind-
ezeket egy előttünk álló feladatként kezeljük, amit meg kell 
oldani, ne teherként cipeljük. Az állandó aggódásban tönk-
re megy szervezetünk, ami a betegségek alapját képezi.

4. Rendkívül fontosnak tartom az emberek egymáshoz való 
megfelelő viszonyát. Napról napra egyre kevesebb a to-
lerancia, a türelem, az emberség, a szeretet, holott ezekre 
nagy szükségünk van.

Én nagy örömmel jöttem ide, úgy érzem, hogy az itt töltött 
ügyeleti időm alatt megismertek, megkedveltek, tisztelnek. 
Szeretettel várom a bennem megbízó pácienseimet!

Kedves, olvasóink! Bízom benne, hogy a beszélgetésből 
számos önökben is felmerülő kérdésre választ kaptak, s ta-
lán jobban megismerték dr. Kerekes-Tóth István háziorvos 
szakorvost, akinek hivatása – a szó legnemesebb értelmé-
ben - a gyógyítás, a betegekkel történő foglalkozás.
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Egy számomra rendkívül megható rendezvényen vehet-
tem részt Mezőhéken, ahol a település fennállásának 70. 
évfordulója kapcsán egy igazi korrajzot nyújtó doku-
mentum�lm bemutatójára került sor.

Joggal kérdezhetnék, hogyan kapcsolódik a rendezvény 
Túrkevéhez. A válasz rendkívül egyszerű, Nagy Kálmán a 
„közös nevező”. Kisvárosunkban szinte nincs olyan ember, 
aki ne ismerte volna Kálmán szerteágazó tevékenységét, 
munkáját. Olyan elhivatott 
tanár volt, a szó legnemesebb 
értelmében vett pedagógus, 
aki nem sajnálta az időt arra, 
hogy a nap java részében lám-
pásként mutasson utat tanít-
ványainak. Fotózott, filmeket 
készített, rögzítette a városban 
történt eseményeket, vízitábo-
rokat szervezett, rádiózott és 
sorolhatnám, mi mindennel 
foglalkozott, amit persze a kö-
rülötte csoportosuló diákság-
nak is nagy előszeretettel át-
adott. Ő nem az a pedagógus 
volt, akinek a kicsengetéskor 
véget ért a nevelés, oktatás. 
Fanyar humorát gyakorta 
megcsillogtatta kollégái kö-
rében is. Őt lehetett nem sze-
retni és nagyon szeretni attól 
függően, kinek mennyire nyílt 
meg. Akik szerették, tudták, 
hogy valójában milyen érté-
kes ember. Rendkívül széles 
körben volt tájékozott, tudása 
nem csak egy témakörre kor-
látozódott. Mindenről lehetett 
vele beszélgetni, hiszen minden-
ről volt véleménye, gondolata.

Kevesebben tudják, hogy 
Nagy Kálmán Mezőhéken kezdte 
pályáját, ott, ahol a tanyavilágra 
jellemző nehézségekkel is meg 
kellett küzdenie. Számára ilyen 
körülmények között is elsők vol-
tak a rá bízott tanítványok, nem 
volt rest kilométereket menni, 
hogy a tanyán élő gyerekek szü-
leivel beszélgessen az előmene-
telt illetően, mindig kereste a 
legjobb megoldást, mindig segít-
séget nyújtott az élet minden te-
rületén ezeknek az embereknek. 

Ő valóban lámpás volt azon 

a vidéken is, utat mutatott! Nem véletlen, hogy ezen a 
bizonyos ünnepi összejövetelen is nagy-nagy szeretettel 
emlékeztek az egykori tanítóra, számos anekdota is tar-
kította a rendezvényt.

S hogy mi köze a filmnek Kálmánhoz? Arra Borzi La-
jos adta meg a választ, aki a Lámpás a héki tanyavilágban 
című dokumentumfilm utómunkálatait végezte, s neki 
köszönhető, hogy a rengeteg filmanyagból, dokumentáci-

óból összeállt a végső anyag. 
Tőle tudtam meg, hogy az 
azóta elhunyt Paulusz Alajos 
rendezésében készült anya-
got vette szárnyai alá, s in-
dult kutatómunkára az RTL, 
a TV2, az MTV, és a Duna 
televízióhoz. Ott bukkant fel 
minden alkalommal Nagy 
Kálmán neve, majd Kálmánt 
megkeresve számos kazettát, 
VHS felvételt kapott, melye-
ket felhasználva készíthette 
el az igazi, ma már ritkaság-
számba menő korrajzot. A 
’60-as évek elejétől a ’80-as 
évek végéig öleli fel a korszak, 
illetve egy konkrét család éle-
tének bemutatásával. Kálmán 
feltűnik a képkockákon mint 
tanító, mint riporter, ahol a 
jelzett időszak legjelentősebb 
változásait mutatja be leple-
zetlen őszinteséggel, amolyan 
„Nagy Kálmános” stílusban, 
vállalva a konfliktusokat, de 
mindig kitartva az általa vélt 

igazság mellett.

Borzi Lajos úgy jellemezte őt, 
hogy az a fajta különleges ember 
volt, aki, ha kirakják az ajtón, 
bemászik az ablakon. Nem csak 
tanított és mozigépész volt, de 
összefogta az egész falut!

Nagy Kálmán Mezőhék dísz-
polgára az ott kifejtett áldásos 
tevékenysége elismeréseként. 
Megtisztelő volt ezen a rendez-
vényen részt venni - ahol Kál-
mán testvére Nagy László, a fia, 
ifj. Nagy Kálmán és felesége is 
részt vett -, látva, hogy a ma 
élők is milyen nagy szeretettel, 
megbecsüléssel, tisztelettel em-
lékeznek az egykori lámpásra!

KÖZÜGYKÖZÜGY

Lámpás a héki tanyavilágban
MOLNÁR MAGDOLNA - FŐSZERKESZTŐ

A közelmúltban látott napvilágot Sallai R. Benedek pol-
gármester közösségi média oldalán egy bejegyzés, amiben 
a lakosság véleményét kérte a �atalok szórakozást biztosító 
intézmények nyitvatartását illetően. Igen aktív volt az ér-
deklődő lakosság, számtalan érvet és ellenérvet sorakoz-
tattak fel a meghosszabbított nyitvatartással kapcsolatban. 

Tény, hogy elöregedő városunkban a városvezetés szeret-
ne kedvezni az i�úságnak, keresi a megtartó erő lehetőségeit, 
amibe a szórakozás is beletartozik, ezt nem is vitatja el senki. 
Mindenki volt fiatal, még ha kevésbé emlékszik is rá az idő 
múlásával, mindenki szórakozott. 
Az is tény, hogy manapság a bulik 
után, az alkoholtól izmosodó fiata-
lok között sajnos vannak olyanok, 
akik nem ismerik a kulturált szóra-
kozás fogalmát és „vandál” módon 
viselkednek. Eldobált sörös- és 
energiaitalos dobozok, kiborított 
virágládák, kidöntött oszlopok 
jelzik a városban történő vonulást. 

El kell mondanunk, hogy 
sajnos „nem divat” manapság a 

hibáinkért történő felelősségvállalás. Ezt megcáfolandó, 
hogy bizony nem halt ki teljesen a tisztesség eme formá-
ja. Történt ugyanis, hogy egy bulis nap végkifejleteként 
a Herman Ottó téren kitörték az oszlopokat. Pedig min-
den apró fejlesztésnek, rendbetételnek örülünk, hiszen 
ettől lesz szebb, élhetőbb a környezetünk, a kisvárosunk. 
Ha figyelembe vesszük a nagyon szűkös anyagi lehető-
ségeket, akkor minden apró előrelépés felértékelődik. 

Teljesen tisztességesen jelentkezett a kiborítást okozó 
fiatalember édesanyja a hivatalban, vállalva a teljes hely-

reállítást. Saját elmondásuk 
szerint - habár tényleg semmi 
nyom nem volt a helyszínen - 
kocsival sodorták el véletlenül. 
Ezúton szeretnénk megköszön-
ni a korrekt hozzáállást, ez a 
magatartás, a felelősségvállalás 
eme példája tiszteletreméltó. 
Emberek vagyunk, hibázunk, 
de a tisztesség azt kívánja, 
hogy a hibáinkért vállaljuk a 
felelősséget! Most ez történt.

Hegyi-Csicsai Csaba, a strand vezetője felismerte, hogy 
nagy gondok lesznek az energiaköltségekkel az intéz-
ményben - az év elején elég kilátástalannak tűnt a helyzet 
az elszabaduló árak miatt, és sok tekintetben a szabad-
rablás irányába mutatott az energiapiac -, az évek óta 
problémásan, néha sehogyan nem működő metánégető 
rendszer hasznosításának egy új módjára. Javaslatával 
természetesen megkereste Sallai. R. Benedek polgármes-
tert a fennálló probléma megoldási lehetőségével.

Talált megfelelő partnert, akivel lehetségesnek látta, 
hogy a város kiadásait minimalizálva, üzembiztos műkö-
dést biztosító rendszert hozzon létre a kiserőműben bé-
relt berendezésekkel. Ennek köszönhetően az idei évben 
sikerült csaknem folyamatosan a rendszer maximumán 

hasznosítani a gyógyvízzel együtt feltörő metánt, így nem 
csupán jelentős energiát termelt a strand a bérelt techno-
lógiával, de érdemben növelte környezettudatosságát is 
azáltal, hogy semmi metán nem szökhetett a légkörbe. 
Mint tudják, ez a legegyszerűbb szénhidrogén, amelyben 
egy szénatomhoz négy hidrogénatom kapcsolódik (CH4) 
és sok problémát okoz a légkörben tovább fokozva a lég-
kör felmelegedését, így egyike az éghajlatváltozásokért 
felelős anyagoknak, amelyek az emberi tevékenység miatt 
szabadulnak fel. 

A kezdeményezés tehát nem csupán egy zöldebb mű-
ködést garantál, de milliókkal csökkentette a strand idei 
évi energiaköltségeit is. Az ügyvezető a közelmúltban en-
gedélyt kért a bérelt berendezések kapacitásnövelésére, 
amihez örömmel adta hozzájárulását a polgármester is. 
A módszer sikerét látva más települések polgármesterei is 
megkeresték városunk első emberét, kérve Hegyi-Csicsai 
Csaba elérhetőségét, hogy tanácsait kérje. 

„Nem látványos dolog, nem lehet szalagot vágni, de 
milliók maradnak a város zsebében, amiből fejlesztéseket, 
felújításokat, üzemelést tud biztosítani. Köszönöm He-
gyi-Csicsai Csaba Antal ügyvezetőnek a kezdeményezést, 
és minden más munkatársának, akik részt vettek az ered-
ményes együttműködés és a jobb rendszer kialakításában.” 
– fogalmazott városunk polgármestere.

Gyümölcsöző módszer 
a metánégető rendszer hasznosítására

Tisztességes végkifejlet
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fizetett hirdetés

Életjáradéki szerződés
Fiatal diplomás házaspár 
életjáradéki szerződést 

kötne 
idős hölggyel vagy úrral.
Telefon: 06-30/965-0495

    

LAPZÁRTA: 

2023. december 23.

ELÉRHETŐSÉGEINK:

E-mail: turkevetelevizio@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Televízió

E-mail: ujsagturkeve@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Újság

Lassan újból az év végére érünk… Igyekeztünk minél 

több városi közéletet érintő hírt megosztani önökkel, 

számtalan programot kínáltunk, érdekességet közöl-

tünk. Első kézből szerezhettek általunk információkat 

az önkormányzat munkájáról, tervekről, fejlesztésekről.

Hogy ez továbbra is így maradjon, s zökkenőmentes le-
gyen lapunk előfizetése, íme néhány hasznos információ:

Egy-egy lapszám mindössze 300 forintért érhető el havon-
ta, amit számos kisboltban meg tudnak vásárolni, illetve 
az előfizetés lehetőségével is élhetnek, ami biztosítja az 
önök számára, hogy minden hónapban eljut a kezükbe a 
város szócsöve.

Az elő�zetés éves díja csak 3600 forint.

Tisztelettel kérjük kedves olvasóinkat, hogy tartsák szem 
előtt: csak egész évre tudnak az előfizetés lehetőségével 

élni, amit legkésőbb december 31-ig a megadott számla-
számra át kell utalni. 

Kérem ügyeljenek a pontos név, cím megadására!

Az előfizetés összegét a következő számlaszámra – a Taka-
rékszövetkezetben is mód van az előfizetés rendezésére - le-
het utalni: 50468816-10002986-00000000
Ha átutalással fizetnek, a közlemény rovatban tüntessék 
fel a nevet és a pontos címet!

A kedvezményezett neve: Túrkevei Városfejlesztési, Ren-
dezvényszervező és Médiaszolgáltató K�.

A K�. az eddig megszokott módhoz hasonlóan saját ha-
táskörben havonta házhoz szállítja az újságot, amennyi-
ben ezt pontos név, utca, házszám, példányszám megjelö-
léssel kérik. 

Köszönjük megtisztelő figyelmüket!

TÚRKEVE ÚJSÁG ELŐFIZETÉS
FONTOS INFORMÁCIÓK

MOLNÁR MAGDOLNA - FŐSZERKESZTŐ

Mit tehet a szülő, ha gyermekét hiperaktívnak bélyegzik?
Olykor igazán kiszolgáltatottnak tűnhet a szülők 
helyzete, ha gyermeküket ADHD-val diagnosztizál-
ják, mert innentől kezdve rájuk nehezedik a nyomás, 
hogy gyermeküket komoly pszichiátriai szerekkel 
történő kezelésnek vessék alá. Sajnos az sem ritka 
eset, hogy gyámhivatali eljárás indul a szülő ellen, ha 
nem ért egyet a pszichiátriai kezeléssel. Ha azonban 
a szülő tisztában van a jogaival, sokkal kevésbé fogja 
sarokba szorítva érezni magát.

„A szülő köteles és jogosult arra, hogy (...) a gyermeke 
testi, szellemi, lelki és erkölcsi fejlődéséhez szükséges fel-
tételeket, valamint az oktatásához és az egészségügyi ellá-
tásához való hozzájutását biztosítsa” – mondja ki a 2011. 
évi CCXI. Törvény a családok védelméről. E törvény alap-
ján íme három dolog, amit a szülőnek joga van megtenni 
gyermekéért:

1. A szülőnek joga van megkövetelni olyan vizsgálatokat, 
melyek tényszerűen igazolják, hogy gyermeküknek való-
ban kimutatható agyi rendellenessége van – ahogyan azt 
a pszichiáterek állítják az ADHD-s gyermekekről. A di-
agnózist jellemzően a megfigyelt viselkedésre alapozzák; 
egyetlen vizsgálat sem történik, ami az agy vagy a test más 
részeinek állapotát térképezné fel.

2. Ha pszichiátriai szert javasolnak gyermeke viselkedési 
problémáira, hivatkozhat azokra a nemzetközileg kiadott 
hivatalos figyelmeztetésekre, melyek mind a veszélyes 
mellékhatásokra hívják fel a figyelmet, és arra, hogy ezek 

a szerek egyáltalán nem tekinthetők biztonságosak. Egy 
összefoglaló felsorolást itt talál róluk: www.emberijogok.
hu/figyelmeztetesek

3. A szülőnek joga van tudni azokról a nem káros és nem 
veszélyes alternatív kezelési módokról, melyekkel hatéko-
nyan javítani lehet a gyermekek hangulati, figyelem- és 
viselkedési problémáin. Joga van megkérdezni az orvost 
a nem gyógyszeres kezelésekről. Joga van ahhoz is, hogy 
másik szakvéleményt kérjen.

Az Állampolgári Bizottság az Emberi Jogokért Alapítvány 
megjelentetett egy informatív kiadványt, amely segít el-
igazodni a szülőknek, pedagógusoknak és más érdeklő-
dőknek az ADHD témakörében.

A kiadvány ingyenesen megrendelhető, illetve letölthető 
az alapítvány weboldaláról: www.emberijogok.hu/adhd
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Petőfi Sándor és az 1849. ok-
tóber 6-i események emlékére 
rendezett Kahoot! digitális ve-
télkedő

A ,,Petőfi 200” emlékév kereté-
ben a költőóriásról és az 1849 ok-
tóberében kivégzett szabadságharc 
mártírjairól, az aradi vértanúkról 
emlékezett meg a Túrkevei Petőfi 
Sándor Általános Iskola közössé-
ge. Az ünnepi megemlékezést aktív 
programokkal színesítették iskola 
pedagógusai. 

Az interaktív irodalmi, történel-
mi tematikájú vetélkedő október 
5-én került megrendezésre a Ka-
hoot! digitális kvízkészítő felületén. 
Az osztályok háromfős csapatokban 
vetélkedtek 5-6. és 7-8. évfolyamon. 
A kvízkérdéseket az interaktív táb-
lán látták az osztálycsapatok, mely-
nek megválaszolásához okostelefont 
használtak. Az interaktív alkalma-
zás segítségével a diákság minden 
kérdés megválaszolása után megte-
kinthette, hogy hányadik helyen áll 
a csapatuk a vetélkedőben. Ennél-
fogva izgalmas és kiélezett versen-
gés vette kezdetét a dobogós helyek 
megszerzéséért. 
A verseny eredményei:

5-6. évfolyamon I. helyezett az 5. 
b, II. helyezett a 6. b, míg III. helyen 
végzett az 5. a osztály.

7-8. évfolyamon I. helyezett a 8. a, 
II. helyezett a 8. b, III. helyezett a 7. c 

osztály lett. Gratulálunk a résztvevő 
csapatoknak és a győzteseknek! 

Lázár Ervin program
Az októberi hónapban került sor 

a Lázár Ervin Program keretében, a 
hatodik és hetedik évfolyamos tanu-
lók számára a szolnoki Damjanich 
János Múzeum égisze alatt megren-
dezett ,,Időutazásra fel” tematikájú 
kiállítás megtekintésére.  

A túrkevei diákság három külön 
kiállítást látogatott meg tárlatveze-
tők kíséretében, akik figyelemfel-
keltő bemutatást tartottak a gye-
rekeknek interaktív és kooperatív 
feladatokkal színestíve az ismerte-
tést, és segítve a befogadást a külön-
böző korszakok iránt.

Az első, s egyben a múzeum leg-
újabb tárlata, az Ezt látták a csillagok 
- Másfél évszázad régészeti tevékeny-
sége Jász-Nagykun-Szolnok megyé-
ben címmel a megye kiemelkedő 
régészeinek munkásságába, leltá-
rozott leletekbe és a nagy érdeklő-
dést kiváltó dobogóba süllyesztett 
csontvázsírok világába barangolta el 
a diákságot. Az évfolyamok követ-
kező állomása A Kunok és Jászok a 
magyarok között című kiállításához 
vezetett. A tárlat megtekintése so-
rán a tanulók azt az utat járták be, 
amelyet a több évszázaddal ezelőtt 
hazánkba érkező kunok és jászok 
tettek meg. A tárlat forrás- és képi 
anyagához feladatsor kapcsolódott, 

melyet a diákoknak csapatokban 
kellett megoldaniuk. Végezetül az 
Élők háza – holtak hazája tárlat vár-
ta nyitott kapukkal a diákokat, ahol 
a mai modern világunkba ragadt ősi 
kelta harcost kellett visszajuttatni 
saját korába egy számzárás időka-
pun keresztül a csapatokra osztott 
osztályoknak, melynek számait egy 
helyesen kitöltött keresztrejtvény 
megoldása adta. Az állandó kiállítás 
régészeti tárgyakon keresztül bemu-
tatta a megyében előforduló összes 
régészeti korszakot az őskőkortól 
kezdve a török korig bezárólag. A 
múzeumpedagógia keretében a di-
ákok élményközpontú módszerrel 
ismerkedhettek meg a régmúlt ese-
ményeivel.

A Lázár Ervin Program az 5. 
évfolyamos tanulók számára a tö-
rökszentmiklósi Ipolyi Arnold Mű-
velődési Központban biztosított 
programot októberben. A tanulók a 
Tabán Néptánc Egyesület interaktív, 
rendhagyó néptánc-népzene órá-
ján vettek részt. A foglalkozás célja 
a magyar népzene közösségformáló 
erejének erősítése volt, miközben a 
program az érintett korosztály sze-
mélyiségfejlődéséhez is nagyban 
hozzájárult. A néptánc egyesület 
a hagyományos táncaik mellett az 
adott tájegységre jellemző népvise-
letet is reprezentálta. Az óra további 
részében jellegzetes népi hangsze-

rekkel is megismerkedhettek inter-
aktív módon a gyerekek. Az előadás 
végén táncház várt a tanulókra, ahol 
kipróbálták a tradicionális lépése-
ket. Köszönjük szépen a Karcagi 
Tankerületi Központnak a progra-
mok megvalósulását!

Őszi hulladékgyűjtés
Október 11-én, egy kellemes őszi 

délutánon került megrendezésre a 
hulladékgyűjtés. Az őszi lomtalaní-
tás felhalmozott papír, műanyag és 
fémhulladékát délután adhatták lesz 
az osztályok a strand parkolójában. 
A gyűjtés eredményes volt! A hulla-
dékgyűjtéssel csökkentettük a kör-
nyezetünk leterheltségét, s felhívtuk 
a figyelmet a bolygónk megóvására 
a jövő generációja érdekében. Tanu-
lóink szorgalmasan dolgozták végig 
a délutánt, ezzel tevékenykedve a 
fenntartható környezetünk érdeké-
ben. Köszönjük minden közremű-
ködő önkéntes segítségét!

Jutalomkirándulás 
A Petőfi Iskola Diákegyesülete 

október 20-án jutalomkirándulást 
szervezett Budapestre a különböző 
tanulmányi versenyeken szép ered-
ményekkel büszkélkedhető, vala-
mint közösségi munkában kiemel-
kedő felsős tanulók számára. Az 
úticél az Országház látogatása volt, 
melyet F. Kovács Sándor képviselő 
úr támogatásával térítésmentesen 
tekinthették meg a diákok. Nagy 
volt az izgalom, hisz a gyerekek elő-
ször jártak az ország leghíresebb 
épületében. Az idegenvezető nagyon 

tartalmas és érdekes séta keretében 
mutatta be a parlament termeit, 
az ott őrzött ereklyéket. A tanulók 
csodálattal nézték a Szent Koronát, 
a királyi jogart, az országalmát, a 
koronázási kardot, és még szemta-
núi lehettek egy őrségváltásnak is. 
Az építészeti érdekességek mellett 
rendhagyó történelem órának is fel-
fogható volt a tárlatvezetés, hiszen 
történelmi királyainkról is érdekes 
információk hangzottak el. A Par-
lament megtekintése után a Halász-
bástyán tettek rövid sétát a tanulók, 
ahol megcsodálhatták Budapest 
gyönyörű panorámáját. Tartalmas, 
örök élményt nyújtó napot töltöt-
tünk el mi, petőfis dákok!

Egészségnevelési hét a Petőfi 
alsóban

November utolsó hetében nem-
csak a felsőben, hanem az alsó ta-
gozaton is az egészség jegyében 
munkálkodott mindenki. A tanítási 
órákba beépítve, illetve minden al-
kalmat megragadva jártuk körül a 
témát. Egészséges ételek/táplálkozás, 
vitaminok, mozgás/sport, napirend. 
Célunk az volt, hogy az érdekes, já-

tékos, elgondolkodtató programok 
által közvetítsük az egészségtudatos 
magatartás kialakulását, illetve erő-
sítését. Tanítványaink a mindenna-
pokban építsék be, használják tuda-
tosan a héten elhangzott egészséget 
támogató hasznos információkat. 
Minden tanító néni ennek megfe-
lelően alakította a heti tanóráit, dél-
utáni foglalkozásait. 

Álljon most itt néhány kiragadott 
pillanat ízelítőül: zöldség- és gyü-
mölcssaláta készítése és kóstolás, 
mézes reggeli, teázás, sport. mozgás 
minden mennyiségben és formában 
pl. gyerekjóga, fogó- és labdajátékok, 
kézműves foglalkozás, mesefilmek, 
diafilmek, számítógépes játékok az 
egészségtudatosság jegyében, érdekes 
szövegek feldolgozása, fűben-fában 
orvosság, hatóanyagok, kis kémia, 
totó, kvíz, keresztrejtvény, szituációs 
játékok – szerepjátékok, irányított és 
kötetlen beszélgetések a témában.

Márton-napi vigasság
Minden évben a különlegessége 

miatt várjuk november elejét, a Már-
ton-napot! Osztály szinten minden-
ki megtartotta a maga vigadalmát 
a tanítványok nagy örömére. Ren-
geteg - tanórába beépített - színes 
programunk volt. Miután tisztáztuk, 
hogy mi is az a Márton nap?, kik 
nagy lakomát csapva megjósolták 
az elkövetkezendő időjárást, kik lu-
dakat kézműveskedtek, kik lúdtalpat 
előztek meg mozgásos feladatokkal 
és még számos program/feladat/já-
ték tette egyedivé a ludas napunkat. 
Természetesen nem maradhatott el 
a Ludas Matyi mese megnézése vagy 
Nils Holgersson csodálatos utazása 
a vadludakkal című sorozat megis-
merése sem.

PETŐFIS HÍREK
TEMBEL LAURA

OKTATÁS 
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halt hősi halált Beregszászi Sándor szakaszvezető. A Balaton-
ba csapódott gépből a pilótát bajtársai kiemelték, és család-
ja végső nyugalomra helyezhette a túrkevei temetőben, ahol 
síremlékén a mai napig jól látható a zuhanó Messerschmitt 
domborműve, amelynek oldalán a 12-es szám olvasható.  
A repülőgép pedig alámerült a tóban, hogy aztán számos ka-
tonai és civil szervezet összefogásával, hosszas kutatómunka 
és megfeszített �zikai munka után újra kiemelkedjen onnan.”

KULTÚRAKULTÚRA

November 11-én zsúfolásig megtelt a Városháza díszterme, 
ahol nagy ünnepre készültünk, 30 éves fennállását ünnepel-
te a Chorda Kórus. Ez alkalomból hangzott el Kántorné Bíró 
Emília alpolgármester köszöntője, melyet közreadunk. főszerk.

KÁNTORNÉ BÍRÓ EMÍLIA
Amikor jubileum vagy születésnap van, az ünnepeltet kö-

szöntik. Most fordítva történik. Az ünnepeltek adnak nekünk 
ajándékot. Készültek, hogy emlékeztessenek, most is gondol-
nak ránk, hiszen az önmaguk örömén túl az örömszerzés is 
céljuk, az őket hallgatóknak is örömet szeretnének okozni.

30 évvel ezelőtt alakult a Chorda Kórus, akik tagjainak 
csak a kora változott, az éneklés vágya és öröme megma-
radt. Az énekről egy német zeneszerző Ferdinand Hiller így 
fogalmazott: „A beszéd és a zene násza a legnemesebb házas-
ság, mely valaha köttetett.”

1993-ban az akkor még egy éves zeneiskolában Nagy 
Tibor vezetésével megalakult a kórus, és a klasszikus kó-
ruszene darabjait énekelte. A kórus vezetését a kezdeti há-
rom év után Kun Zsuzsa tanárnő vette át, aki a kórusművek 
gyakorlásán túl, melyek megtanulásához, begyakorlásához 
több szabadidőre van szükség annál, amire munka után egy 
átlagember képes időt szakítani, már gondolt a város életét 
átszövő rendezvényekre is. A klasszikus zene az emelkedett 
ünnepek része, s vannak rendezvények, melynek hangula-
tához más dallamok kellenek. Népies programokhoz nép-
dalok, fesztiválokhoz szórakoztató, vidám énekek, melyek 
magával ragadják a közönséget. Mindennek felismerése 
biztosította a szabadidő hasznos eltöltésén túl a kórus folya-
matos létjogosultságát.

Mindannyian éreztük már, ha valamire szükség van, 
sokkal nagyobb örömmel teszünk érte, hiszen a cél moti-
vációt ad és lelkesít. Ilyen motivációt adott a kórusnak is a 
jubileum. Az elmúlt idők emlékezete, a sok siker emléke. 
Több alkalommal külföldön is megmutathatták szereplése-
ik által Túrkeve értékeit, az éneklés örömét, többek között 
Lengyelországban, ahol inkább a fúvószenei együtteseknek 
van hagyománya. Ezek mindig különleges alkalmak voltak, 
és köszönetét fejezi ki Túrkeve Önkormányzata áldozatu-
kért, az ottani vidám hangulatért. Mindig készültek lengyel 
dalokkal is, amit a vendéglátók meghatódva fogadtak.

A kórusnak vannak tagjai, akik a kezdetektől itt énekel-
nek, de szerencsére mindig van, aki vágyik olyan új elfog-
laltságra, amiben örömét leli és szívesen válik „csapattaggá” 
egy összeszokott vidám közösségben, hiszen ennyi év alatt 
a kórus tagjai már baráti közösséggé alakultak. 

Kodály Zoltán a magyar  zeneirodalom  egyik legna-
gyobb alakjának zenével kapcsolatos gondolatai örökér-
vényűek: „Nem lehet egészen boldog ember, akinek nem 
öröm a zene”. 

Az Önkormányzat részéről tudjuk, hogy felvállalt ki-
tartásotok áldozatot is követel tőletek, aminek mi mindig 
örülünk, és köszönünk ezen ünnepi alkalommal is. Ha 
nem lennétek, keresni kellene más előadókat, akiket nem 
érezhetnénk magunkénak, csak egy szereplőnek, a többi 
között, de szerencsére vagytok, és kívánom, hogy legyetek 
még sokáig a magatok és mindannyiónk örömére.

Kodály Zoltán mondta azt is, hogy: „Zene nélkül lehet 
élni, de nem érdemes”.

” A beszéd és a zene násza a legnemesebb házasság,
mely valaha köttetett.”

   KAPÁS JÁNOS ZSOLT - MÚZEUMIGAZGATÓ

MÚZEUMI HÍREK
Beregszászi Sándor repülőgépe a Balatonban

A Túrkevén született Beregszászi Sándor szakaszveze-
tő a Zongora, majd a Puma vadászrepülő század tagja 
volt a II. világháború idején. 1944. július 2-án halt hősi 
halált, miután találatot kapott sérült gépe a Balatonba 
zuhant.

A géptest kiemelésére 2023. október 26-án került sor. Ek-
kor mutatták be a nyilvánosság számára az addig előkerült 
leleteket. 

Ezt megelőzően Magó Károly zászlós megbízásából Di-
nya József felkutatta Beregszászi Sándor rokonát, Mihály 
Zsoltot, lehetőséget biztosított részükre és a Túrkevéről 
érkezők számára, hogy az eseményen részt vehessenek. A 
pilóta szülővárosából Kiss József egyéni vállalkozó saját 
költségén és járművén biztosította az érdeklődők szállítását. 
Így rajta kívül Dinya József, fia és unokája, valamint a Finta 
Múzeum két munkatársa lehettek jelen a történelmi jelen-
tőségű napon.

 A kiemelést követően a parton rövid előadás hangzott el 
Magó Károly zászlóstól, a projekt hadtörténeti örökségvé-
delmi felelősétől, egyben a kutatás vezetőjétől a korábbi ese-
ményekről. Kitért többek között arra, hogy a roncs kiemelt 
jelentőségű hadtörténeti és ipartörténeti emlék is egyszerre, 
mivel ezt a repülőgépet – a sárkányszerkezetet, és a motort 

is – teljes egészében Magyarországon gyártották, ami 1941 
júniusától rendelkezett a joggal az akkori legmodernebb 
haditechnika gyártására. A hazai védelmi ipar akkori telje-
sítményét jól fémjelzi, hogy a németek is előszeretettel hasz-
náltak magyar gyártású vadászgépeket. Ezalatt ért partot a 
szállítóhajó a repülőgép roncsával, majd sor került a partra 
emelésére, a már kiállított alkatrészek: a motor és a légcsa-
var mellé. Másnap elszállították a maradványokat Szolnok-
ra, ahol megkezdték a konzerválásukat és a bemutatásuk 
módjának megtervezését.

A balatonakarattyai eseményen Szentkirályi Alexandra 
kormányszóvivő és Kontrát Károly belügyi államtitkár is 
részt vett. Előbbi beszédében hangsúlyozta a lelet és Bereg-
szászi Sándor hősi halálának jelentőségét, amit Kajári Fe-
renc altábornagy, a Honvéd Vezérkar főnökének helyettese 
szintén hangsúlyozott a kiemelést követően:

 „Joggal merül fel a kérdés, hogy a Magyar Királyi Honvéd 
Légierő egységei miért szálltak fel aznap, miben reményked-
tek bajtársaink? A válasz egyszerű: katonáink a hazát véd-
ték; a hazaszeretet, a honvédelme volt az, amely vezérelte 
őket. Számukra minden egyes ellenséges gép, amelyet sikerült 
a harcból kivonni, több tonna le nem dobott bombát és így 
megmentett otthonokat, üzemegységeket és sok-sok ember- 
életet láttak. A meglehetősen egyoldalú küzdelemben aznap 
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-∗Jelenleg 25 állandó tagunk van, sajnos életkorunknál 
fogva, többen küzdenek betegségekkel, így sosem tel-
jes a létszám. A legfájdalmasabb, hogy három tagunkat 
már elveszítettük. A fiatalítás nagyon nehéz, szerencsé-
re vannak közöttünk fiatalok! Sajnos az évek múlásá-
val a hangunk fényessége is megkopik, s egyre mélyebb 
lesz. Bizony előfordul, hogy egy-egy dalt transzponálni 
kell mélyebbre. De a lelkesedést ez nem befolyásolja, s 
a közönség is csak annyit vesz észre, hogy néhány tag-
nak már ülnie kell szereplés közben. 
Viccesen azt szoktam mondani, hogy 
a 40. évfordulón majd mamuszban és 
ülve énekelünk, de akkor sem hagyjuk 
abba!

-∗Napjainkban hogyan ítéled meg a ze-
nei nevelésben Kodály Zoltán magvas 
gondolatai közül az alábbit: „A zene 
lelki táplálék és semmi mással nem 
pótolható. Aki nem él vele, lelki vér-
szegénységben él és hal.” A sok külső 
zaklatottság közepette időtálló a fenti 
néhány sor?

-∗Másféle lelki táplálék kínáltatik nap-
jainkban. A mesterséges, az AI jelen-
ség, a YouTube- csatornák lehetőségei 
kínálják a táplálékot a fiataloknak. A 
mostani AI-dalok és az ember által 
írt nóták között óriási különbségek 
vannak. Nem kell zeneelméleti isme-
ret, csak kipipálsz a számítógépeden 
egy négyzetet és a program összerak-
ja neked a lelki táplálékot. A végén 
még örülhetsz is, mert jól szól! Nem 
lesz szükség kiváló énekhangra, a gép 
majd helyre teszi a hamis hangokat. 
De mi lesz az élőzenével? Ez nagyon 
elgondolkodtató…
A 30 éves jubileumi koncert sokszínű-
sége a műfaji gazdagságban, a művek 
tartalmában, hangulatában nagysze-
rűen megmutatkozott. Igazi hitvallás-
nak, tanításnak, útravalónak éreztem 
a lírai kezdésben és a zárásban elhang-
zó dalokat. „Mindenik embernek a 
lelkében dal van, és a saját lelkét hallja 
minden dalban.” A zene, az kell, mert 
körülölel, és nem veszünk majd el!” 
„Az élet szép, az élet minden…”

-∗Mit üzensz az olvasóknak, hogyan 
képzeled el a Chorda kórus jövőjét?

-∗„Ünnepeld a múltat, s inspiráld a jö-
vőt!”

Nagy kitartás, szakmai és emberi alá-
zat, elhivatottság, türelem szükséges ah-
hoz, hogy közel 30 éven át 20-25 hölgy-
nek, amatőr éneklőnek a zenei vezetője 
legyen Szíjártóné Kun Zsuzsa. 

Fáradhatatlanul végzi a karnagyi feladatokat, ápol jó 
szakmai kapcsolatokat a különböző együttesekben ját-
szó zenészekkel, volt tanítványokkal, néptáncosokkal. 
Legyen ez így még nagyon sokáig! A további eredményes 
szakmai munkához arany torkú, szorgalmas kórustago-
kat kívánok! A közönség sokszor élhessen még át a 30 év-
30 dal című jubileumi koncerthez hasonló szívet-lelket 
melengető zenei élményt! 

KULTÚRAKULTÚRA

Szíjártóné Kun Zsuzsa tanárnő 43 évig tanította a ma-
gyar nyelv és irodalom, a földrajz és az ének-zene tan-
tárgyakat a Pető� Sándor Általános Iskolában és több 
éven át a Ványai Ambrus Gimnáziumban is. Mindvégig 
egy helyen, a szülővárosában. Sok évtizeden át vezette az 
iskola gyermekkarát, mert abban az időben még 40 fős 
iskolai kórusok voltak az Éneklő I�úság mozgalomban. 27 
éve a Chorda kórus vezetője.   A kórus 30 éves jubileumi 
koncertje alkalmából beszélgettünk a múltról és a jelenről.

-∗Hogy kerültél a 27 éve a kórus élére?

-∗1993-ban alakult meg a kórus az Egressy Béni Zeneis-
kolában Dr. Szabó Zoltán kezdeményezésére, Nagy Ti-
bor vezetésével. 1996-ban a kórus alapítója, Nagy Tibor 
más városba költözött, így a csoport vezető nélkül ma-
radt. Többen is megkerestek a tagok közül, hogy vállal-
jam el az irányítást, de nekem még nem volt gyakorlatom 
a felnőtt kórus vezetésében. Nehezen hoztam meg a dön-
tést, de az számomra egy életre szóló „igen” volt. 

-∗Mik voltak a terveid a kórussal kapcsolatban?

-∗Fiatalon az ember meg akarja váltani az egész világot. 
Célom volt a négyszólamú éneklés, aztán rájöttem, hogy 
ehhez túl kevés a kórustag, így toboroztam jó hangú éne-
keseket, közel 30 fő volt a létszámunk. Aztán a Lengyel 
László c. kórusműnél ráébredtem, hogy mindez amatőr 
énekesekkel igen nehéz. Így többnyire 2-3 szólamú mű-
veket válogattam. A legfontosabb azonban egy összetar-
tó közösség felépítése volt. Természetesen a fellépések, 
rendezvények mozgatják is, motiválják a célt. Az ének, 
a zene, gyakran az elfojtott gondolatainkat is közli, a ki 
nem mondott szavak helyett. Ha az ember jól kiének-
li magát, megkönnyebbül, elfelejti a baját. Mi együtt 
sírunk, együtt nevetünk, és együtt örülünk. Ezt az érzést 
igazán csak az élheti meg, aki egy közösségben hosszabb 
időt töltött már el. Nem voltak eget megváltó terveim, 
csak a zene szeretetét továbbadni.

-∗A megtanulandó dalok kiválasztásában mi motivált?

-∗Mind pedagógiai és kórusvezetői munkámban is a 
magyar kultúra értékeinek megismertetésén, átadásá-
ban tevékenykedem. A kultúra mindenkié, jó lenne, 
ha időbeli, térbeli és anyagi korlátok 
nélkül mindenkihez el is juthatna. A 
legfontosabb pedig az lenne, hogy ez 
ne csak a tömegkommunikációs esz-
közök révén történjen. Az emberek a 
kultúrától a szórakozást, feloldódást 
is várják. Amikor énekkari reperto-
árunkat átértékeltük, és a populáris 
zene felé is nyitottunk, ez a vonal is ve-
zérelt bennünket. Jó lenne kimozdíta-
ni az embereket a kényelmi komfort- 
zónájukból, és becsalogatni a rendez-

vényekre. Szomorúság tölt el, amikor azt tapasztalom, 
hogy az ingyenes rendezvényeken is alig van érdeklő-
dő. Nagyon fontosnak tartom a mikroközösségekben 
történő programszervezést, a kisközösségek tagjait 
könnyebb mozgatni, és nagyobb rendezvényekre be-
vonzani.
Napjainkra megváltozott a kultúra terjesztésének mód-
ja, nem elég hozzá egy jó plakát, de gyakran már a név-
re szóló meghívó sem. Úgy ítélem meg, egyenként kell 
megszólítani és megnyerni egyes embertársunkat. A 
kórus több esetben nem tud azonosulni a kiválasztott 
dallal, vagy azért, mert nehéz, vagy nem szereti azt a 
stílust, ilyenkor egy kicsit erősebben kell az akaratomat 
megvalósítani, aztán az idő többnyire azt igazolja, hogy 
jó volt a választás.

-∗Sokféle önálló, egész estés műsora volt a kórusnak. 
Ezeknek az ötlete a te fejedből pattant ki? Miért tartot-
tad fontosnak a klasszikus művek mellett a könnyedebb 
műfajok felé történő elmozdulást?

-∗Kodály azt mondta, hogy a kultúra értékét az idő és 
a nép dönti el. Valóban a mély kultúrából a magas kul-
túráig hosszú út és átmeneti műfaj vezet. Több okom 
is volt a váltásra. Mindig elbűvölt a színház varázsa, 
magyar szakosként sok színdarabot rendeztem a gye-
rekeknek iskolai, városi ünnepségékre. Úgy gondoltam, 
hogy ezt a felnőttekkel is ki kell próbálnom. Voltak na-
gyon tehetséges tanítványaim, adott volt a fiam zene-
kara, nagyszerű tánccsoportunk volt Dittrichné Szegő 
Hédi vezetésével, illetve ott volt az iskolai gyermekkar. 
Ilyen szempontok szerint választottam a színpadi mű-
veket, zenések és táncosak legyenek, némely darabnál 
még az óvodás korosztályt is sikerült bevonzanom. Az 
István, a király, A kiátkozott, a Betlehemi csillag üzene-
te a legemlékezetesebb. Néha őrült káosz uralkodott a 
próbákon, amikor 60-70 fő volt jelen! A végén minden 
sikerült, és hatalmas élmény volt!

-∗A 30 év alatt a kórustagok nagy része állandó. Néhány 
�atalabb tag is csatlakozott időközben. Volt, aki maradt, 
volt, akit elszólított a munka és a tanulás. Milyen kihívást 
jelent az évek múlása a kórustagok összetételében?

30 ÉV - 30 DAL
NAGYNÉ BEDŐ ILDIKÓ
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DR. SZABÓ ZOLTÁN

A Gábor Ferenc Versbarátok novemberi találkozóján 
több ismert és kevésbé ismert irodalmi személyiségről be-
szélgettünk, hallgattuk meg a jelen lévő versbarátok előa-
dásában írásaikat, verseiket, többek között Petőfi Sándor, 
Várnai Zseni, Weöres Sándor, Radnóti Miklós, Kányádi 
Sándor, Képes Géza, Baranyi Ferenc, Péter Erika, Parancs 
János gondolatait.

Legközelebb 2023. december 10-én, vasárnap délután 
14.30 órakor találkozunk az Egressy Béni Zeneiskolában.

Meghívó karácsonyi koncertre

Az Egressy Béni Zeneiskolában 

2023. december 14-én, 
csütörtökön 17.00 órakor 

veszi kezdetét a karácsonyi koncertünk, melyre  

szeretettel hívunk és várunk minden zenebarátot!

A TÚRKEVÉÉRT ALAPÍTVÁNY HÍREI

Az írónő előző könyve, a Daisy Jones 
& �e Six, amely egy rockegyüttes törté-
netét meséli el, kultkönyv lett az angol-
szász nyelvterületen a fiatalok körében. 
Elhisszük neki, hogy a szereplők valósá-
gos személyek és megtörtént esemény-
ről olvasunk. Annyira élt a regény, hogy 
utólag a benne szereplő dalokat megír-
ták, a Spotify-on meghallgatható.

És ez nincs másként az Evelyn Hugó-
val sem. Szinte úgy érezzük, egy memo-
árt olvasunk. Én, miután befejeztem, azt 
mondtam: Hűha! Akár ismeretterjesztő 
könyv is lehetne. Tuti, hogy Hollywood 
így működött/működik. Elképesztő és 
megdöbbentő. Hogy Evelyn kihasznál-
ja ezt? Azt hiszem, jól teszi. Leélt egy 
tartalmas életet. Mert igenis, tartalmas 
volt. Boldog volt, szerelmes volt, barátja 
volt és egy lánya is. Mindent megkapott. 
Mindenért megharcolt. Nem biztos, 
hogy tisztán és jó eszközökkel. Lehet 
ezen sokat gondolkodni. És kell is.

Reid könyve még azután is foglalkoz-

tat, amikor már régen túl vagyok az utol-
só oldalon. A szerelem, szeretet, a nőiség 
megélésének története ez. Evelyn Hugo 
pont olyan, ahogy egy hollywoodi hí-
rességet elképzelünk. A szegény lányból 
lett ünnepelt színésznő életének nyilvá-
nos oldala tele van könnyedséggel, sok 
szabadnak tűnő döntéssel. Ugyanakkor 
a valódi Evelyn rejtőzködik és súlyos 
titkokat hordoz még 80 éves korában is, 
amikorra hét házasságon van túl, meg-
élte a mindent elsöprő szerelmet, ami-
kor már csak emlék az Oscar-díj átadá-
sok csillogása és amikor már mindenki, 
akit valaha szeretett, meghalt. Ebben 
a helyzetben Evelyn már bármit meg-
tehet, bárhogyan dönthet, bármilyen 
titkot felfedhet, hiszen már nem bánt 
senkit szerettei közül. Élete történetét 
Monuiqra, a fiatal újságíróra bízza, aki 
nem sejti, miért ő lett kiválasztva a díva 
életrajzírójának szerepére.

Taylor Jenkins Reid regényeiben 
nagyon szeretem, hogy minden és 

mindenki olyan, mintha valódi lenne. 
Ebben a könyvben úgy mutatja be Holy-
lywood működését és a sztárok életét, 
hogy mindent elhiszek neki és keresem, 
ki lehetett Evelyn Hugo és az ő szerelme. 
A történet sodró, lendületes, szép és iz-
galmas. 

Taylor Jenkins Reid: Evelyn Hugo hét férje
Szeged, Könyvmolyképző, 2023.

KÖNYVAJÁNLÓ
KOKOVAY ZSUZSA

Országban egy város, Túrkeve
TAJTI-HAJÓS SÁNDOR:  

Van egy áldott ország a bolygó féltekén!
Országban egy város, hol megszülettem én!
Nekem ez a hazám, az édes otthonom.
A Kárpát-medencében magyarként lakom.

A Túr folyónak partján áll a városom.
Túrkeve a neve, én áldom is nagyon.
Földből kinőtt házak, sok i�ú nemzedék.
Álmaikat szövik, hogy lenne minden szép.

Áldott ez az ország, e dalban minden szó.
A Kárpát-medencében élni szép és jó.
Hej, de régen vertek itt eleink tanyát.
Belaktuk e tájnak már minden zegzugát.

Itt nyugszanak őseink, itt pihen apánk.
E földre szült bennünket az édesanyánk.
Miénk ez a város, de miénk ez a táj.
Ha távol vagyunk tőled, a szívünk érted fáj.

Miénk ez a város, de miénk ez a táj.
A kevi rónaságot a szívünk járja át.

Mit üzen a szél…
TAJTI-HAJÓS SÁNDOR:  

Hallgasd meg, mit üzen a szél.
Suttogva halkan miről mesél.
Élni hív újra, meg újra remélj.
Előre tarts, csak előre ne félj.

Azt a régi utat hagyd hátra.
Előtted legyen minden tiszta.
Emelt fővel indulj az útra.
Ne derengj a régi múltba.

Soha ne bánd, ha kicsit is fáj.
De hinni kell, hinni muszáj.
Majd az élet, a sors megoldja.
Mosolyt csal újra az arcodra.

Ne keresd, hogy hol tévedtél.
Ne bánkódj, hogy mivé lettél.
legyen fontos az élet számodra.
Ne keveredj mások harcába.

nem lehetsz másoknak az Istene.
A magad útját járd, rakd rendbe.
Tudjad a nehéz napokat túlélni.
A vérző szíveddel remélni.
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Széncinege
Közismert és közkedvelt faj, fekete feje és sárga teste alap-

ján könnyen felismerhető. A hímeknek minél élénkebb-sö-
tétebb sárga a tolluk, és minél szélesebb a fekete csík a 
hasukon, annál vonzóbb jelöltek a tojók számára. Ha szénc-
inegecsapatot látunk, nézzük meg őket alaposabban is, mert 
lehet, hogy megbújik közöttük egy-egy kék cinege is!

Veréb
Fel sem igazán figyelünk rájuk, annyira megszokott a látvá-

nyuk. Pedig nem is egy, hanem két fajról van szó: egyszer házi 
verebekkel, máskor mezei verebekkel futhatunk össze. Hon-
nan lehet tudni, melyikük melyik? A mezei verébnek nagy 
fekete pofafoltja van, a házi verébnek viszont nincs ilyene.

Ökörszem
Kicsi és barna, ezért elsőre verébnek is tippelhetné az 

ember, de pár dolog alapján könnyen be lehet azonosítani. 
Teste kisebb és kerekdedebb, de még jellegzetesebb, hogy 
farktollát gyakran merőlegesen felfelé mereszti. Folyamato-
san mozgásban van, rövid szakaszokban, alacsonyan száll-
va repked, vagy a földön fürgén ugrálva kutat eleség után. 
Ugyanis nem repül túl jól. Mindössze 9 centiméteres test-
méretével hazánk és Európa egyik legkisebb madara. Apró 
teste ellenére elképesztően erőteljes a hangja!

Fakopáncs (avagy harkály)
A vicc szerint azért van csőrük, hogy ne a fejüket kell-

jen a fába ütniük. Ettől még a kérdés adott: hogyhogy nem 
kapnak agyrázkódást, amikor ütvefúrószerűen kopogtatják 
a fákat, másodpercenként hússzor, 25 km/órás sebességű 
ütésekkel? Úgy, hogy az egész fejük alkalmazkodott ehhez 
a rendkívüli terheléshez. Agyuk sima felületű, és kevés fo-
lyadék veszi körbe, így nagyobb felületen és jobban eloszlik 
az ütések ereje. Koponyacsontjaik erősek, de szivacsszerűen 
összenyomhatóak. Különleges csontjaik és izomzataik ré-
vén a rázkódás legnagyobb részét a testük nyeli el. De még 
így is figyelniük kell arra, hogy a kopogtatás során ne he-
vüljön túl a koponyájuk – ez az egyik oka, hogy szüneteket 
tartanak a rövid ütéssorozatok között. A harkályfélék közül 
több fajjal is találkozhatunk: a pontos beazonosításhoz a fe-
jükön lévő piros foltot és a fekete csíkokat is figyelnünk kell.

Tengelic
Piros-fehér-sárga-fekete-barna színösszeállítása alapján 

összetéveszthetetlenek, és azért is, mert szinte kizárólag csa-
patokban járnak. Csőre nagyobb és vastagabb a cinkéénél, 
ugyanis a pintyfélék családjába tartozik. Apró gyommagvak-
kal, például pitypangok és bogáncsok magjaival táplálkozik. 

A művészetekben is találkozhatunk velük: a keresztény témá-
jú reneszánsz festményeken a tengelic szimbolikus utalás a 
passióra vagy Jézus töviskoronájára. Vivaldi „Il Gardellino” 
című művében fuvola imitálja a tengelic hangját.

Őszapó
Hófehér a feje, rózsaszínes-világosbarna a teste, szárnyán 

fekete csík húzódik. Farka hosszabb, mint a teste. Ha ilyen 
madarat látunk, biztos, hogy őszapóhoz van szerencsénk. A 
párok közösen építenek fészket, és ha a költésük többször 
is meghiúsul, akkor besegítenek más, közeli őszapópárok 
fiókáinak etetésébe.

Ráadás
Télen nemcsak énekesmadarakat, hanem ragadozókat 

is alkalmunk lehet szinte testközelből megpillantani. Ilyen 
például az énekesmadarakat zsákmányoló karvaly. A hímek 
kékesszürke, a nőstények barnás színűek, a hasoldalukon 
csíkozott mintával. 30-40 centis testhosszuk alapján nem 
számítanak óriási ragadozóknak, de a városban megszokott 
többi madárhoz képest így is feltűnő látványt nyújt, ha egy-
egy példányuk erre jár. Ha közelednek, a környék összes 
madara felbolydul.

Végezetül pedig, ami semmilyen villanásnyi kedvcsináló 
felsorolásból nem hiányozhat, ha Túrkevéről és madarakról 
van szó: az erdei fülesbagoly. Már az igazán hideg időszak 
kezdete előtt elkezdtek beszállingózni a városba, és nálunk 
nappaloznak, míg a téli hideg enyhülni nem kezd. Idén jó 
szezonnak örülhet, ugyanis kedvenc zsákmánya a mezei 
pocok. Akkor térnek vissza szívesen, ha van elég sok magas 
fa (leginkább örökzöldek), és ha nem zavarjuk őket, hanem 
hagyjuk, hogy csöndben, békésen kipihenjék az éjszakai 
vadászat fáradalmait. A látvány, ahogy alkonyatkor csapa-
tosan kirepülnek, minden költői túlzás nélkül fenséges.

ZÖLD ROVAT GASZTRONÓMIA

A tészta elkészítése:
A liszthez adjuk a sütőport, a többi hozzá-

valót egy edénybe tesszük, jól kikeverjük, majd 
hozzá adjuk a lisztes keveréket. Összegyúrjuk, 
folpackba csomagolva tegyük hűtőbe, míg a 
tölteléket elkészítjük.

Töltelék elkészítése:
Egy edényben karamellizáljuk a cukrot. 

(nem kell sötétre), ha kész, vegyük le a tűzhely-
ről, öntsünk rá a 7 dl almaléből egy keveset, 
gyors mozdulattal keverjük el, így 
nem keményedik meg a cukor. Ez-
után tegyük bele a meghámozott, 
kicsi kockákra felvágott almát. 2 
percig dinszteljük, majd öntsük rá a 
megmaradt alma levet. Főzzük ösz-
sze, de vigyázzunk, hogy ne főjön 
szét az alma. A pudingot elkeverjük 
1 dl almalével, majd az almára önt-
jük. Sűrűsödésig főzzük. (Nagyon 
hamar besűrűsödik.) A tésztát egy 
24 cm-es tortaformába tesszük úgy, 
hogy teljesen kibéleljük a formát 
vele. Megszurkáljuk. Beleöntjük az 
almás pudingos masszát, 180 fokra 
előmelegített sütőbe tesszük, kb. 30 
percig sütjük.

Tetejére a hab:
A 4 tojásfehérjét, csipet sóval és 10 dkg cu-

korral, egy teáskanál citromlével keményre 
verjük. A sütőből kivéve a kész süteményre 
simítjuk a fehérjét. Megszórhatjuk szeletelt 
mandulával. 160 fokra visszavesszük a sütőt, 
kb. 10-15percig sütjük. Nem szabad túl sütni, 
mert összeesik a habja. Mikor kihűl, akkor ve-
gyük le a torta karikát. El lehet más gyümölcs-
csel is készíteni. Nagyon finom!

A zöldségeket vékonyra 
felszeleteljük. A húst pici zsi-
radékon átforgatjuk. Sózzuk, 
borsozzuk, a szerecsendiót, 
beletesszük. Fél főzésben a 
húshoz tesszük a zöldsége-
ket, és egészben a hagymát. 
Lassú tűzön főzzük. Készre 
főzés előtt hozzáadjuk a cér-
nametéltet, majd a pici cu-
kor, liszt és tejföl keverékéből 
a habarást. Összeforraljuk. 
A citrom levét kicsavarjuk 
és tálaláskor a tányérokba 
öntjük. (Ezt azért így szok-
tam, mert mindenki ízlésé-
nek megfelelően önt a tá-
nyérjába)

KISS IMRÉNÉ MAGDI

Tárkonyos sertés raguleves

Habos almás pite
Hozzávalók: 

Tészta: 

120 g vaj vagy margarin

csipet só

8 g vaníliás cukor

60 g cukor

1 egész tojás

240 g liszt

1 csomag sütőpor

Töltelék:

 4 - 5 db alma (felkoc-
kázva kb. 8o dkg)

60 g cukor

7 dl almalé (100%-os)

2 csomag vanília puding

1 dl almalé 

kevés vanília aroma

1 kávéskanál fahéj

egy csipet szerecsendió

Tetejére:

4 db tojásfehérje

10 dkg kristálycukor

pici só

1 teáskanál citromlé

Finomságok az asztalra 

Hozzávalók:
80 dkg sertéscomb
1 -1 db sárgarépa, gyökér
1/2 -1/2 karalábé, zeller
2 db burgonya
1 kisebb fej vöröshagyma
3 gerezd fokhagyma
Só, bors, szerecsendió, 
tárkony
pici cukor
2 teáskanál teljes kiőrlésű 
liszt
2 dl tejföl
1 citrom leve
petrezselyemzöld
cérnametélt (kb. 6-8 dkg)

TÖRÖK MÁRTON

Meglepetések decemberi vendégeinkről
Év végén, az ünnepekkor nagy a sürgés-forgás, baráti, családi összejövetelek; de itt a zöld rovatban városi-kerti vendégeink-
ről, a decemberben megfigyelhető madarakról lesz szó.
Ezek a csöppnyi énekesmadarak elképesztő intelligenciáról és ügyességről tesznek tanúbizonyságot, csak egy kicsit kell 
figyelnünk a viselkedésüket. Fülünknek és lelkünknek kedves dalaikat és csivitelésüket pedig nemcsak a párválasztáshoz 
használják, hanem ezzel védelmezik a területüket is a rivális egyedektől. Minél bonyolultabb egy madár éneke, a többiek 
annál jobban teszik, ha inkább nem kötözködnek vele, és másik helyet keresnek.
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A IV. Kevi Kupa fényét egy újabb prominens személy 
emelte az ulti szerelmesei által jól ismert Tóth Sándor 
személyében, aki a 2023-as évben elnyerte a „Bajnokok 
bajnoka” kitűntető címet. Természetesen kíváncsiak 
voltunk, mit is takar ez a cím, mi mindent kell a cím 
birtoklásáért megnyerni, ezért a túrkevei verseny kez-
dete előtt beszélgetésre invitáltam.

-∗Milyen módon lehet ezt a különleges címet elnyerni?

-∗A Magyar Ulti Szövetség éves naptárral működik, ami 
januárban megrendezendő versenyekkel kezdődik és a 
Bajnokok bajnoka versennyel ér véget. Aki az év folyamán 
megnyer egy versenyt vagy helyezett lesz, azokat hívják 
meg erre a versenyre. Én a sülysápi verseny nyerteseként 
kaptam jogot a részvételre. 72 fő nevezett 
be, de végül ötvenen vettünk részt a hét 
fordulós, 15 leosztásos megmérettetésen. 
Ez egy nap alatt 105 parit jelent. A jó lap-
járásnak is köszönhetően szerencsémre 
én lettem a Bajnokok bajnoka.

-∗Mióta űzi ezt az elmesportot?

-∗A Szolnoki Vegyiművek lakótelepén 
gyerekeskedtem, ott nőttem fel. Volt egy 
kocsma a lakótelepen, ami akkoriban 
társasági találkozóhelyként funkcionált. 
Nyolc éves lehettem, amikor lementem 
az ott ultizó felnőttek közé. Édesanyám 
mindig azt mondogatta, hogy minden 

felnőtt embertől lehet tanulni valamit. Megfogadva a ta-
nácsát és talán ösztönösen is, kezdtem figyelni a játékot.  
Örülök, hogy befogadtak, nem zavartak el maguk mellől. 
Talán 13 éves lehettem, amikor a kocsmáros megengedte, 
hogy az ő lapjaival játszak. Folyamatosan belém ivódott a 
játék iránti szerelem. 

-∗Mi járul hozzá, hogy szerelemmé válik a játék iránti ér-
deklődés?

-∗Mint minden játéknak, ennek is megvan a maga szép-
sége! Szellemi alapokon nyugszik, bár a leosztás bizonyta-
lan. Az ember ismerősökkel, barátokkal találkozik, tehát a 
kapcsolatépítést is szolgálja, egy olyan társasági esemény 
egy-egy játéknap, amiben szívesen veszek részt. 

− Mióta tagja a szövetségnek, mióta vált 
versenyszerűvé a játék?

− A nyugdíjba jövetelem után lett több 
szabadidőm, akkor ismertem fel, hogy 
létezik a szövetség, azóta versenyzem 
is, mindamellett, hogy Szolnokon is van 
egy 15 fős kis társaságunk, szerdánként 
szoktunk a magunk és egymás kedvére 
játszani.

Megköszönve Tóth Sándornak a be-
szélgetést, ezúton is szívből gratulálunk 
e kitüntető cím elnyeréséhez. Nyugdíjas 
éveihez pedig sok-sok jókedélyű ulti 
partit kívánunk!

November 11-én, immár negyedik alkalommal rendez-
ték meg kisvárosunkban a Keve Kupát. 

A majd’ negyven fős elszánt ultis újra összemérte erejét, 
de leginkább a játékszenvedély dominált a jó hangulatú 
találkozón. A versenyt hét fordulós svájci rendszerben, 15 
leosztásos MAUSZ számítógépes párosító program segítsé-
gével szervezték meg. 

Jó volt látni, ahogy az ország különböző pontjairól érke-
ző résztvevők barátként üdvözölték egymást, ehhez persze 
a játék örömén túl hozzájárult ez alkalommal is a remek 
szervezés, ami Fekete Róbertnek köszönhető, és természe-
tesen a túrkevei gasztronómiai specialitásnak, a Sass Zoltán 
által prezentált, bográcsban készült birkapörköltnek. Nem 
elhanyagolható, hogy a főszervező ügyesen keveri a lapo-
kat az ulti asztalon túl is, hiszen a verseny fődíja a strandra 
kapott „beutalót”. Az idelátogatók között akadtak olyanok, 
akik meghosszabbították a kellemes hétvégét, s a strand 
apartmanjaiban megszállva igénybe vették a wellness szol-
gáltatásokat, élvezve a ritka gyógyvizünk áldásos hatásait. 
Igazán jó reklám ez a városunk hírnevének öregbítésére, s 
remek ötlet a főszervező részéről!

A baráti hangulatú verseny végeredménye: 1. Kovács R. Zol-
tán (Rákosmentei úti Klub), 2. Lakatos Ernő (Túrkeve), 3. 
Zsurbej János (Rákosmentei úti Klub), citromdíj: Ács József.

A rendezvényt megtisztelte részvételével Muzslai Róbert, 
a MAUSZ (Magyar Ulti Szövetség) elnöke, aki első alka-
lommal járt városunkban. Ezt az alkalmat kihasználva kér-
tem meg egy beszélgetésre.

„Ennyivel tartozunk 
apáinknak”

-∗Bár az én életemből kimaradt a kártya, 
de mindig olyan közeg vett körül – nagy-
apáim, apukám, fér� rokonaim, ismerőse-
im révén -, ahol az ulti kedvelt játék volt. 
Hogyan lesz egy játékból szövetség?

-∗Elkötelezett emberek és vezetők kel-
lenek hozzá. Először a Magyar Ultisok 
Országos Egyesületét alapítottuk meg 
2003-ban mindössze 18 fővel, lévén, 
hogy már több helyen az országban ver-

senyeket szerveztek. Nekem volt tapasztalatom, hogyan kell 
megszervezni egy-egy szövetséget, így felkértek a feladatra. 
2006-ban lettünk az egyesület után szövetség. Ilyen módon 
alakult meg a Magyar Ulti Szövetség, a MAUSZ, aminek ma 
hozzávetőlegesen 200 igazolt tagja van.

-∗Miért volt szükség erre a lépésre?

-∗Legálissá akartuk tenni, ami jó döntésnek bizonyult. Azt 
szerettük volna, hogy legyen hivatalos, bíróságon bejegy-
zett egyesület. Úgy gondolom, hogy ezzel tartozunk apáink, 
nagyapáink felé, akik megtanították számunkra ezt az első-
sorban „ész játékot”. 

-∗Mi a különbség az egyesület és a szövetség működése kö-
zött?

-∗Az egyesületnek személyek voltak a tagjai, míg a szövet-
ségnek szervezetek. Jelenleg 14 szervezet van az országban. 
Számos alkalommal fordult elő, hogy más-más szabályokkal 
találkoztunk a versenyeken, amiből persze parázs vita ala-
kult ki. Nyilvánvalóvá vált, hogy ez így nem mehet tovább, 
egy egységes szabályrendszert kell kidolgoznunk, lefek-
tetnünk. Az elnökségi ülés maratoni, kilenc órás volt, ahol 
végül is sikerült megállapodni, s egységessé tenni a szabá-
lyokat. Ettől függetlenül még ma is találkozunk olyan szitu-
ációkkal, melyek vitára adnak lehetőséget és a rutinos rókák 
sem találkoztak még vele. Szerencsére a vezetőség nagyon 
rugalmas, azonnal tudunk reagálni az ilyen helyzetekre, s 
élünk a kiegészítéssel. Ahogy említettem, kb. 200 aktív ta-
gunk van, akik rendszeresen járnak versenyekre, de vannak 
lelkes beugróink is, akik csak olykor-olykor jönnek játszani, 
versenyezni.

-∗Milyen formában rendeznek bajnokságokat?

-∗Három részből áll a bajnokság:
xx Van a három fős csapatverseny
xx Az egyéni, úgynevezett társasági ulti, ezt játsszák általá-

ban
xx S van a sport ulti, ami nagyon érdekes és komoly meg-

mérettetés. Ezt úgy kell elképzelni, hogy például adva va-
gyon 30 versenyző tíz asztalnál. Minden asztalnál van A, B 

és C játékos, s minden asztalnál ugyan azt 
a lapot kapják az A, a B, ill. a C játékosok. 
Itt nem az egy asztalnál ülő három játékos 
egymás elleni játéka a lényeg, hanem az, 
hogy az összes A, B és C ember mit tud ki-
hozni az adott lapokból. Ezeket pontozzák, 
ill. százalékosan kiszámolják a teljesítmény 
eredményét. A nap végén ebből alakul ki a 
végső rangsor.
- Az ulti magyar specialitás?
- Mi annak tekintjük! Olyannyira, hogy 

2014 óta van bent egy kérelmünk, misze-
rint nyilvánítsák hungarikummá. Először 
az Ágazati Értéktárba kellene bekerülnie az 
ultinak, de az eltelt hosszú évek alatt nem 

sikerült a bürokrácia útvesztőjéből kiutat találni annak da-
cára, hogy Lezsák Sándor ajánlásával adtuk be kérelmünket. 
Nem kaptunk azóta sem visszajelzést. 

-∗Olybá tűnik, hogy az idősebb korosztály űzi ezt a játékot. 
Van utánpótlás?

-∗Sajnos nincs, vagy legalábbis nagyon csekély mértékben. 
Nem túlzás azt mondanom, hogy a szövetség tagjainak átlag 
életkora kb. 70 év. Annak ellenére, hogy több próbálkozá-
sunk is volt egyetemeken, főiskolákon egy-egy verseny meg-
szervezésére. Volt olyan, hogy mindössze hárman jelentkez-
tek. Ebből is látszik, hogy kihalófélben van.

-∗Ha körülnézek, csak fér� versenyzőket látok magam körül. 

Vannak női ultisok is?

-∗Tény, hogy jóval több a férfiak aránya, holott vannak 
nagyon komoly tudással rendelkező női versenyzőink is. 
Van olyan is, hogy tudom valakiről, hogy remek játékos, de 
ilyen-olyan családi problémák miatt nem jönnek versenyre. 
Ha a férfiak el tudnak menekülni szombatonként a porszívó 
hangja elől, akár fordítva is működhetne!

-∗Milyen terveik vannak?

-∗Nem mondtunk le róla, hogy hungarikummá nyilvánít-
tassuk az ultit. Szeretnénk megtartani ezt a létszámot, ami 
nem kis feladat az átlag életkort figyelembe véve. Számos 
olyan magányos, egyedül élő idős embert ismerek, akik alig 
várják, hogy leülhessenek egymással játszani, számukra ez 
a társasági élet lehetőségét teremti meg. Jól érzik magukat 
egymás társaságában, az ulti a közösséghez való tartozás ér-
zését teremti meg ezeknek az embereknek. A mi munkánk 
ebben csúcsosodik ki, mindamellett, hogy kötelességünk 
apáink, nagyapáink felé, hogy ezt a hagyományt fönt tart-
suk, megőrizzük! Végezetül szeretném kifejezni a köszö-
netemet, elismerésemet a Kevi Kupa szervezőinek a remek 
hangulatú versenyért, nagyon jól éreztem magam itt!

HOROSZKÓPSPORT

Az ulti szerelmesei újra összefutottak
MOLNÁR MAGDOLNA - FŐSZERKESZTŐ

A BAJNOKOK BAJNOKA
Tóth Sándor

MOLNÁR MAGDOLNA 
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HOROSZKÓP

Általános jellemzők
Őszinte, nyílt, de kiszámíthatatlan. Meglepő csele-

kedetekkel, hirtelen fellángoló szenvedéllyel, intellek-
tuális kalandokkal tarkított életet él. Képzelőereje ki-
vételes és olyan erős, hogy már-már átcsap a valóságba. 
Jószívű, segítőkész, tökéletességre törekvő, aki soha-
sem találja meg a helyét, ezért mindig máshová vágyik, 
mint ahol van. Élete a szabadság szüntelen keresése.

Szerelmi jellemzők
Hirtelen veti bele magát a szerelembe. Sokszor a „va-

dászat” érdekesebb számára, mint a „zsákmány”. Sza-
badságigénye mérhetetlen. Kellemes megjelenésével 
mindig magára vonzza a tekinteteket. Szexuális éle-
te rendkívül kalandos, sok partnert kipróbál, 
míg megtalálja az igazit.

Női jellemzők
Rengeteget foglalkozik külsejével, 

sokat ad magára. Azonban ez csak a 
külső. Felületesnek és beképzelt-
nek érzi magát. Nem szeret 
egyedül lenni, imádja a társa-
ságot. Akkor érzi jól magát, 
ha folyamatosan fecseghet. 
Eléggé szeleburdi személyi-
ség, ami könnyen a kárára válhat. 
Őszinte, szókimondó személyiség. Nem 
válogatós, szereti minél többször vál-
togatni partnerét. Ha szerelmes, akkor 
ragaszkodó típus. Mivel nehezen kiis-
merhető, így uralni sem könnyű.

Férfi jellemzők
Imád utazni, új ismeretségeket köt-

ni, kalandokba keveredni. Idealista, 
romantikus típus. Vonzzák 
a szép asszonyok. A hó-
dítás terén nem ismer 
lehetetlent. A házasság 
számára nem jelent 
elkötelezettséget, lel-
kében mindig is aggle-
gény marad. Szereti a 
luxust, az extravagáns 
dolgokat.

 n Szerencseszámai: 

3 és 6

 n Szerencsenapja: 

csütörtök

 n Bolygója: Jupiter

 n Stabilitása: változó

 n Stílusa: lezser

 n Elem: tűz

 n Polaritása: pozitív

 n Ideális társa: Ikrek, Skorpió, Szűz

 n Talizmánjai: zafír, türkiz

 n Erőssége: optimizmus, felelősségtudat, igazságszere-

tet

 n Gyengéje: túlzás, hiúság, önbizalomhiány

 n Virága: liliom, százszorszép, szegfű, begónia

 n Harmonikus színe: kárminvörös, világoskék

Nyilas 11. 13 – 12. 21.

SPORT

III. MIKULÁS FUTÁS
Pirosba öltözve újra futásnak ered a mikulás, s nyomában a krampuszok!

2023. december 9-én, szombaton 16,30 órakor rajtol a futam, 
légy köztük te is!
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